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D V A D E S E T  G O D I N A
Kada se prisjećam o svih onih dana Republike koje smo 

dosad slavili, u jedno se prisjećam o i svih dostignuća koje 
smo Dostigli, svih onih naših slabosti i uspona na koje smo 
se p ili oni društvenog ili našeg ličnog karaktera. Svaki 
bi od iius m ogao o tim  dan im a ispričati po jednu veliku 
priču o čovjeku ovome našem, o Republici ovoj našoj, možda
0 nekoj tvorn ici, nekoj školskoj zgradi, seoskom putu ili Auto- 
-putu, nekoj cesti ili M ag is tra li, o nekom školskom satu ili 
postignutom  uspjehu za radnim  strojem i b ilo  bi to u jedno 
priča o d ije lu  Republike, d ije lu  njena dvadesetogodišnjeg 
bitka.

Ispriča jte, na prim jer, priču o tome kako je poslije  rata 
u naše luke stigao prvi U nrin brod, kako smo vršili skupljan ja  
stare gum e ili o rgan iz ira li i p rovodili radne akcije, pa će se 
lako doći do rezultata za koji smo rad ili, stvarali ili učili 
punih dvadeset god ina  (ako ne računam o i vrijeme prije  
29. novembra 1945. godine, kada je nešto poslije  17 sati 
proglašena FNRJ).

Ali, može se reći, prošle su godine, prošle su proslave,
1 došla eto i ova. O  n jo j bi treba lo  da pričam o, je r je  u 
n jo j pred radne ljude i g rađane naše zemlje postavljen zna

ča jn i zadatak — ostvarenja privredne reforme i uklapanja  u 
m eđunarodnu podje lu  rada, je r je  u n jo j don ije t novi O snov
ni zakon o radnim  odnosima koji je  Još tem e ljitije  učvrstio 
prava proizvođača da upravlja ju  svojim radom i svojim d o 
hocima. Trebalo b i!

Republika naša slavi sVoj praznik. S njom i mi. Zajedno 
slavimo društvene i političke rezultate do kojih smo došli, 
proslavljam o svoj ekonomski i ku lturni napredak, spom in je
mo prošle dane i trenutak ovaj sadašnji; kada ćemo u 
krugu boraca NOR-a, na nekom sastanku, u svojoj porodici, 
za TV-aparatom  ili pak negdje na izletu —  još jednom  govo
riti o prijeđenim  danim a I ovogodišnjem Danu Republike, 
i to s posebnim zanosom i posebnim iskrenjem, s velikom 
nadom u slijedeću proslavu i slijedeće dane -  naše Repub
like.

SVEČANOSTI UZ DAN

R E P U B L I K E
Uz kulturne i sportske priredbe u školama 1 radnim kolektivima 

ovoijodlšnJ prazn’k Dana Ranpublik? bit će obiljažen na šibenrkaj op
ćini i n zom drup h ni inifestaciia Boračke orqan’z3ci1e Baldekina i Ški- 
pinca otkrit će u Ulici Borisa Kidrića spomen — ploču u znak siećanja 
na popinjle borce i žrtve fašističkog terora u narodnoosicbod lačkii 
borb . U osnovn'm i srednjim školama na svečan način obavit će se 
prijem učenika u Savez pionira i u Savez omlad'ne.

Dm Republike b't će također proslavljen u poduzeću za izradu 
aluminijskih konstrukcija »Palk« puštanjem u pogon eloksirnice, a u 
naselju Raž ne izvršit će se priključak na gradsku vodovodnu mrežu.

SA SKUPŠTINE KOMUNALNE ZAJEDNICE SOCIJALNOG OSIGURANJA

Ušteđeno pola 
milijarde na 
bolovanjima

Radne organizacije sa u ovoj godini mnogo bolje prošle s ustupljenim 
sredstvima Zavoda za socijalno osiguranje nego prošle godine. Za devet 
mjeseca na toj poziciji zabilježile su višak od blizu 39 mi'ijuna dinara, 
dok je lani u istom razdoblju bio gubitak od preko 13 milijuna. Koji sa 
teme uzroci? Konstat.rajmo prvo da se od navedenog sufic ta odno.>i na 
bolovanja do 30 dana 24 milijuna, a na troškove zdravstvene zaštita 
zbog nesreće na pos’u 15 milijuna dinara. Ako za bolovanja dalje kažemo 
da je najveća ušteda sredstava u grani obojene metalurgije i da iznosi 
22 mT.juna dinara, dobivamo cdgovor na postavljeno pitanje. Naime, to 
grana je uspjela da najviše snizi bo'ovanje do 30 dana. TLM »Bo“is 
kidrič« ima manje bolovanja za 2,10 ® o. Tvornica elektroda i ferolegura 
za 1,6 °/o. a Boksitni rudnici Drniš za 2,5 “ o. Dalje, dobre uspjehe su 
fKJStigli: »Ivan Lavčević« (od 8,5 na 4,8%), Rudnik Siverić (od 9,9 na 
6,9%), Transremont Drniš (od 7 na 4,2%) i drugi. U pozitivnoj su 
bilanci još »Jadranka« sa 2,5 milijuna a Željeznica sa 1,5 milijuna dinara. 
Izraženo u danima, manje je bolovanja u ovoj g odini do 30 dana za 
40.212 (Šibenik 331.156, a Eirniš 7.056), a preko 30 dana 31.456 (Šiben k 
19.930, a Drniš 11.523) ili sveukupno 71. 665 dana. Šta taj broj pred
stavlja za našu privredu i fond socijalnog osiguranja? Uzmemo li da je 
vrijednost jednoga radnog dana našeg radn ka prosječno 5.000 dinara, 
dobije se suma od 358 milijuna dinara. Ako tome dodamo prosječnu 
vrijednost bolovanja od 1500 dinara dnevno. Zdravstvenom fondu je 
ušteđeno blizu 108 milijuna ii. sveukupna vrijednost iznosi 466 milijuna 
dinara. Možemo zamisliti šta znači gotovo pola mil.jarđe d nara za podru
čje ove dvije opčine, odnosno za šibensku 345, a drničku 121 milijun 
dinara. To nam govori da je u ovoj godini u nekim radnim organizacija
ma bila pravilna orijentacija na smanjenju bo'ovanja. Postoje li tu još 
neke rezerve? Iako smo u postotku smanjenja mnogo u ovoj godini 
uspjeli, mišljenja smo da su neke organizacije vrlo malo na tome uč nile, 
odnosno da su bolovanja još nenormalno visoka. Tako industrija »Krku« 
ima bolovanje 9,2%. Izgradnja 7,1%, Luka 7,7 "/o, Š pad 6,9''o, Boksitni 
rudnici Drniš 12,2 %, Kamenokm Drn š 8,7 % i još neki. Kako p ustići 
smanjenje? Svakako u suradnji s liječnikom, liječničkom komisijom 
Zavoda, kontrolorom bolovanja i određenom analizom uvjeta rada. Za
jednička suradnja svih th  faktora m ora dovesti do rezultata. Onamo 
gdje to ne ide — treba zvati liječničku komisiju da vrši natpregledbe 
onih koji su na bolovanju. Mnogo dana se gubi i u postupku o'̂ t’'ar;vanja 
prava na invalidsku mirovinu. Zbog toga je skupština zaključila da se 
taj put s krati i da ne traje nekoliko mjeseci kao do sada — nego nekul.ko 
dana.

Sredstva đata za troškove zdravstvene zaštine unesrećenih na poslu 
također su ušteđena, što znači da je i nesreća manje. Iako ne možemo 
dati brojčane podatke, očito je da su na tom vidu najveću uštedu 
postigli: saobraćaj, obojeni metali, građevinarstvo i ugljenokopi.

hoCe li doCi do izvanrednog doprinosa?

Da li naprijed navedeni podaci, odnosno uštede govore da će Zdrav
stveni fond izić. ovu godinu bez deficita? Nikako. Prihodi se ne ostva
ruju prema planu, u podbačaju su za oko 4 %, i to zbog malih osobnih 
dohodaka na našem području. Ista situacija je i po rebalansu Fonda od 
1. VIII 1965. Predviđeni porast od 24 % ne ostvaruje se nego samo sa 
14,5 %. Zbog toga su prihodi Zdravstvenog fonda za VIII i IX mjesec 
manje ostvareni za više od 40 milijuna. Dok se prihodi ostvaruju ispod 
plana, rashodi rastu brže i u odnosu na plan i prema 1964. godini. Teško 
je već danas dati jedno solidno upoređenje, s obzirom da ima dosta 
zaostalih potraživanja od strane nekih zdravstvenih ustanova (!) i s 
obzirom na povećane troškove u ovoj god ni. Bolnički troškovi s u veći 
za 43 %, iako je broj bolno-cpskrbnih dana manji za oko 5000, lijekovi 
za 23 % (broj recepata manji za 30.000), ambulantno liječenje za 26 % 
(broj pregleda manji za 34.000), sve u odnosu na 1964.

Analiza Fonda na skupštini pokazala je da se očekuje deficit od oko 
140 milijuna dinara. Taj iznos je upravo na granici stvorenih rezervi od 
1963 do danas, odnosno do kraja ove godine. To kazuje da će se rezerva 
»progutati«, a postoji i ona druga bojazan. Naima, bojazan da bude i ne
pokrivenog manjka, što bi bilo vrlo loše, jer se u tim slučajevima propisuje 
izvanredni doprinos koji plaćaju radnici iz svojih neto-primanja ili or
ganizacije iz sredstava kojima samostalno raspolažu. Upravo iz tih 
razloga na skupštini se dosta govorilo kako bi trebalo sve nođuzeti da se 
postigne u ovo kratko ili, bolje, kritično vrijeme određene uštede na 
onim vidovima gdje se to može učiniti. I posebni zdravstveni odbor 
skupštine dao je određene zaključke u tem i drugom pravcu koje je 
skupština prihvatila. Međutim, treba naglasiti da sami takvi i slični 
zaključci nisu dostatni, potrebna im je snaga za realizaciju, a ona se 
nalazi uglavnom izvan okvira ovog organa samoupravljanja — u zdrav
stvenim ustanovama i radnim organizacijama.

Skupština Komunalne zajednice radnika na kraju je donijela svoj 
prvi Statut, Ivo RamJjak

U Kninu i na čitavom podna- 
čjii općine svečano će se pro
slaviti 29. novembra — Dan Re
publike. Tim povodom u Kninu 
će se održati svečana akade
mija s kulturno - zabavnim pro
gramom kojeg će izvesti člano
vi KUD studenata iz Rijeka. U

čast Dana Republike više od 
1000 pionira s područja opčine 
bit će na svečani način prim
ljeno u organzaciju Saveza pio
nira.

U okviru prazničkih dana u 
Kninu će DTO »Partizan« i dru
ge sportske organizacije prire
diti niz sportskih takmičenja.

Plenum Općinskog komi- 
teto Saveza komunista
u Šibeniku je 23. o. m. održan 

plenum Općinskog komiteta Sa
veza komunista Šibenik na ko
jem se raspravljalo o nekim 
ideološko - političkim pitanji
ma iz rada Saveza komunista 
naše općine, o kadrovskim pro- 
m ’enama do koiih je došlo u 
Onćinskom komitetu, te o pri
jedlogu za sastav budžeta Qn- 
ćinskog komiteta za 1966. eodi- 
nu. Plenumu je prisustvovao i 
Marin Vukman, član Kotarskog

PRED GODIŠNJE SKUPŠTINE BORAČKIH ORGANIZACIJI,

Umjesto tri -jedna organizacija
u Šibeniku je 22. o. m. odr

žano savjetovanje predstatmika 
boračkih organizacija općina 
Zadar, Obrovac, Biograd, Knin, 
Drniš, Benkovac i Šibenik, ko
jem je prisustvovao i Jozo Mi- 
Icšević, tajnik Republičkog od
bora Saveza udruženja boraca 
KOR-a Hrvatske. Nakon uvod
nog izlaganja druga Miloševića, 
u diskusiji su učestvovali pred
stavnici općinskih odbora sje- 
verncdalmatinskih komuna, ko 
ji su, pored ostalog, iznijeli is
kustva iz dosadašnjeg djelova
nja organizacija Udruženja bo
raca NOR-a, Ratnih vojnih inva
lida i Rezertmih oficira i podofi-

Na savjetovanju se rasprav
ljalo o pripremama za održava
nje godišnjih konferencija triju 
općinskih organizacija, pa je 
preporučeno da se na nivou 
komune izvrši spajanje na na
čin da umjesto tri ududuće 
djeluje jedna organizacija, s 
lim da dvojica izabranih pot
predsjednika budu na čelu sek
cija za Ratne vojne invalide, 
odnosno za Rezervne oficire i 
podoficire. U toku tih priprema 
potrebno je također održati go
dišnje sastanke mjesnih organi
zacija, s tim da se izvrši spaja
nje Udruženja boraca NOR-a s 
Udruženjem ratnih vojnih inva
lida, i to na onim područjima 
gdje za to postoje svi potrebni

uvjeti. Prema tome, godišnje 
konferencije na nivou općina i- 
male bi ujedno osnivački ka
rakter i krajnji rok za održava
nje takvih skupova određen je 
za 15. ožujka 1966. godine.

Iznoseći dosadašnje rezultate 
iz rada svojih organizacija, veći 
se broj diskutanala osvrnuo na 
način rješavanja materijalnog 
stanja članova boračkih organi
zacija, posebno o reguliranju 
penzija, te socijalnih i stambe
nih problema. Izraženo je miš
ljenja da se stambeni problemi 
bivših boraca i ratnih vojnih in
valida mogu uspješno rje
šavati samo uz puno angažira
nje svih privrednih i društveno- 
političkih organizacija, (jj)

komiteta SK Split. Izvještaj o 
ideološko - političkom radu Sa
veza komunista naše opčine 
podnio je drug Živko Bjelano- 
vić. I u izvještaju i u diskusiji 
konstatirano je da ideološko- 
politički rad članova i organiza
cija SK nije onakav kakav bi 
trebalo da bude, a osobito u se
oskim organizacijama, te da je 
Marksistički klub ove godine 
podbacio u svome radu.

Na plenumu je, a u vezi s ka
drovskim pitanjima, zaključeno 
da ubuduće sekretarijat umjesto 
pet ima sedam članova, te su u 
sekretarijat birani drugovi Paš
ko Periša, poslanik Saveznog 
vijeća Savezne skupštine, i Ante 
Milošević, predsjednik Općin
skog odbora SSRN Šibenik. U- 
mjesto dosadašnjeg predsjedni
ka organizacione komisije dru
ga Dane Seksa, koji je zbog pre- 
opterećenosti s nizom drugih 
društvenih funkcija podnio zah
tjev da bude razriješen za no
vog predsjednika je biran drug 
Ciro Milutin. Iz ove je komisi
je isključen Drago Kaleb. Za no
vog predsjednika ideološko-po- 
litičke komisije biran je drug 
Paško Periša, jer je dosadaš
nji predsjednik te komisije 
drug Živko Bjelanovič, zbog 
preopterećenosti na drugim po
slovima, podnio zahtjev da ga 
se razriješi dužnosti. Pored to
ga. izvršene su još neke kadrov
ske promjene u komisijama 
Općinskog komiteta Saveza ko
munista.

ZA DEVET MJESECI OVE 
GODINE BROJ AKTIVNIH 
OSIGURANIKA NA PODRU
ČJU OPĆINE ŠIBENIK MANJI 
JE ZA 3,3 POSTO NEGO U 
ISTOM RAZDOBUU PROŠLE 
GODINE

D R U 6 A  S TRANA
NEZAPOSLENOSTI

Prema podacima koje smo do
bili u Zavodu za zapošljavanje, 
proizlazi da je broj aktivnih 
osiguranika na području općine 
u prvih devet mjeseci ove godi
ne manji za 3,3 posto nego u 
istom razdoblju prošle godine. 
Situacija je još nepovoljnija 
kad se zna da ni u prošloj go
dini, u odnosu na 1963., nije 
zabilježen porast zaposlenosti. 
Slična je situacija i na podru
čju općine Drniš, gdje je ove 
godine u odnosu na isto razdob
lje 1964. godine registrirana 4,7 
posto manje zaposlenih.

Mjesečno je prosječni broj 
nezaposlenih na pođmčju ši
benske komune za prvih devet 
mjeseci prošle godine iznosio 
1.209, a u ovoj godini 1.467 oso
ba. Povećanje broja nezaposle
nih, dakle, iznosi više od deset 
posto. S tim je u uskoj vezi i 
kretanje broja ncxvouposlenih. 
U Zavodu za zapošljavanje in
formirani smo da je za pn'ih 
devet mjeseci prošle godine 
svakog mjeseca prosječno upoš
ljavano 235 osoba, a u istom 
razdoblju ove godine 165 osoba. 
Pod novouposleaih zaustavio

se, dakle, na 42,1 posto. Intere
santno je zabilježiti da je na po
dručju općine Drniš za šest 
mjeseci ove godine zaposleno 
čak 64 posto manje osoba nego 
u istom razdoblju prošle godi
ne.

Gornjim podacima dodat će
mo i slijedeće: preko Zavoda 
su u siječnju ove godine dobile 
posao 144 osobe, u veljači 143, 
u ožujku 317, u travnju 211, 
svibnju 205, lipnju 144, u srpnju 
je zaposleno 158 osoba, u kolo
vozu 80, a u rujnu 86. Usporedo 
s Um donosimo i podatke o

broju nezaposlenih u pojedinim 
mjesecima ove godine. U siječ
nju je bilo 1.655 nezaposlenih, 
u veljači 1.713, mjesec dana kas
nije 1.683, u travnju su 1.564 o- 
sobe tražile posao, u svibnju 
1.411, u lipnju je bez posla bilo 
više od 1.300 osoba, u srpnju 
1.255, u kolovozu 1,228, dok je 
u rujnu 1.467 osoba tražilo da 
se zaposli.

Mnogi nezaposleni imali su 
pravo na korištenje novčanih 
naknada, a osigurana im je i 
besplatna zdravstvena zaštita.

(Nastavak na 9. strani)
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Standard i produktivnost
jedinstveni proces

Jure Bilić
sekrelar 
K otarskog 
komiteta SK 
Split

Poslije uvođenja privredne reforme iskrista liziralo se ne
koliko značajnih p itan ja  o kojima treba razgovarati. Naš 
urednik Josip G rbe lja  posjetio je  druga Juru Bilića, sekre
tara Kotarskog komiteta Saveza komunista Split, i s njim  
vodio razgovor o nekim problem im a koji su se po jav ili u 
radnim  organizacijam a.

č in i se da je u ovom trenutku p i
tanje VREMENA (ili ograničenja) p ri
vredne reforme veoma diskutabilno 
pitanje, i da su se u vezi s tim po ja 
vila suprotna shvaćanja: jedni bi 
požurivali, jedni presijecali, jedni 
dugoročno program irali, itd. Zbog 
toga smo druga Juru Bilića zamolili 
da nam odgovori na slijedeće p i
tan je:

lako je od početka privredne re
forme prošlo relativno kratko vrije 
me, može li ono značiti zaista kratko 
da bismo se na nov način postavili 
prema proizvodnji i izvjesnim dosa
dašnjim slabostim a: ekstenzivno p ri
vređivanje, nekvalitetan asortiman 
proizvoda, nedovoljno odgovoran od 
nos prema artik lu  i potrošaču, često 
nediscipliniran odnos prema radnim  
pravima i dužnostima, i slično?

TRENUTAK PREMA ONOM E ŠTO 
M ORAM O POSTIĆI

ODG O VO R: —  Za ovo vrijeme 
koje je prošlo od početka privredne 
reforme, moglo se učiniti više nego 
što smo učinili. Gdje smo malo uči
nili? U prvom redu, u aktivizaciji 
radnih kolektiva na intenzifikaciji 
proizvodnje i donošenju programa. 
M anji ih je dio to učinio, a veći dio 
kolektiva tek razmišlja. Na primjer, 
u tvornici lakih metala »Boris Kidrič« 
već su donije li program i po njemu 
rade, dok manji kolektivi u Šibeniku 
tek rade na programima.

Privredna reforma i njeni ciljevi? 
Ono što smo dosad postigli u odno
su na pedeset ili sto godina, to je 
trenutak prema onome što moramo 
postići, je r privredna reforma ima

za c ilj totalnu modernizaciju privre
de i društva. Iz toga treba učiniti 
ono što je neposredno pred nama: 
pronaći unutrašnje rezerve, podići 
produktivnost, iskoristiti sve poten 
cija lne mogućnosti. Za takav p ro 
gram treba da se zainteresiraju ne 
posredni proizvođači i stručne službe, 
da se na njemu aktivira ju, da su za 
to stimulirani, jer mi još nismo razra
d ili mehanizam stimulacije. Veći o- 
sobni dohoci stim ulira ju privredu i 
proizvodnju, a manji osobni dohoci 
ne stimuliraju u tom pravcu, To su 
jedinstveni procesi i ne treba čekati 
da mi nešto intenziviramo, da pod ig 
nemo produktivnost, pa da onda d i
žemo osobne dohotke, nego to treba 
da ide usporedo, da s povećavanjem 
osobnih dohodaka ubrzamo produk
tivnost i standard. Tko nema program 
stim uliranja i standarda u radnoj 
organizaciji, nema ni programa pro
izvodnje. takvo  program iranje rad 
nička klasa mora postaviti kao zaht
jev i u tom smislu treba utjecati, od
nosno to mora biti zadatak rukovod
stava i radnika kolektiva.

MOŽE SE I TO PONEKAD 
DOGODITI

PITANJE: —  Ako je privredna re
forma, pored ostalog, posebno ak
centira la intenzivnu proizvodnju i ve
ću produktivnost, logično je da je 
time in tonira la  i usklađena (veća) 
izdavanja i za lične dohotke i za 
fondove radnih organizacija. Javlja
ju li se u ovom trenutku neke ten
dencije izrazitih neusklađenosti i ka
ko su se u tom pogledu postavile 
radne organizacije?

ODGOVOR: —  Kada govorimo o 
odnosu ličnih dohodaka i fondove, 
onda ta j odnos treba prom otrati sa 
stanovišta o kojem smo dosad go
vorili Ako bismo samo povećali o- 
sobne dohotke no račun fondova, 
znači do bismo rezali granu na ko
joj sjedimo. U jednom trenutku to se 
ponekad može i dogoditi, ali samo 
u trenutku, da bi onda porast osob
nih dohodaka imao utjecaja no veću 
proizvodnju, a to opet na fondove. 
Fondovi bi opet dali veće mogućno
sti ZO bolju proizvodnju i veće lične 
dohotke. Ima slučajeva da  fondovi 
relativno opadaju o apsolutno rastu. 
Treba težiti tome da i fondovi i 
osobni dohoci rastu, da idemo na
prijed. Tu može biti i zaostajanja i 
odstupanja, a li samo trenutnih, jer 
to nije ono bitno.

DRUŠTVENO NEPRIZNATA
PRODUKTIVNOST

PITANJE: —  Događa se da neka 
radna organizacija ističe kako je  po 
većala proizvodnju i produktivnost, 
kako je za to lik i i to lik i postotak 
ili broj proizvela više svojih proizvo
da, a li se u isto vrijeme količina za
liha neplasirane robe znatno pove
ćala, skladišta su puna. O kakvoj se

tu produktivnosti radi i koliko ona 
može biti priznata?

O DG O VO R: —  U odnosu na ono 
što smo dosad im ali i proizvodili, 
produktivnost negdje može i rasti, 
pa se postaviti i zahtjev za veće o- 
sobne dohotke, ali je negdje ta p ro 
duktivnost niža od društveno priznate 
produktivnosti, tj. proizvodnja nije 
rentabilna. Znači da su takvi, to je 
prim jer kod ciglarske industrije u 
Skradinu, o kojoj vi kažete, podigli 
produktivnost, ali je njihov proizvod 
skuplji nego kod drugih proizvođa
ča, a to opet znači da cig la iz 
Skradina nije društveno priznata i 
da treba tražiti izlaz iz tog stanja, 
koja su drugovima u Šibeniku i 
Skradinu poznata.

IZBORITI SE ZA ONE KOJI M O GU
DATI VIŠE

PITANJE: —  Suvremena proizvod
nja im perativno postavlja i zahtjev 
stručnosti proizvođača. Čini se da 
dosta radnih organizacija, pa i ve
ćih, još uvijek »boluje« od toga p ro 
blema, pa čak i od problem a nepis
menosti. Da stvar bude još oora, če 
sto se takvi opiru nastojanjim a ko
lektive da se doškoluju. Kakvi se za
htjevi u tom pogledu danas postav
lja ju?

ODG O VO R: —  Za realizaciju p ro 
grama koji su bazirani na naučnim 
dostignućima, koje od nas nauka 
traži, potrebni su stručni kadrovi, 
ljudi koji će vuči naprijed. Pri tom 
se jav lja  i otpor. Zato mi moramo 
kadrove koji su manje stručni pre
kva lific ira ti ili im dati druga radna 
mjesta, a na njihova mjesta dovesti 
one koji daju više, stručno više. Ne 
treba da form alna stručna sprema 
bude bitna, već doprinos, a li u sva
kom slučaju sprema mora biti struč
na. O socijalnom p itanju  treba vo
diti računa, a li ni u kojem slučaju 
ne treba zadržati nesposobne na 
onim mjestima na kojima stručni 
kadrovi mogu dati više, koji su, u 
stvari, osvježavajuća snaga koja ča 
brže povući naprijed. Dakle, treba 
voditi računa o korisnosti i doprinosu 
radn ika .u  proizvodnji.

KRITIKA MORA BITI MOBILIZA- 
^^TORSKA^^

PITANJE: —  NA jednom  plenumu 
Općinskog komiteta Saveza komu
nista Šibenik govorili ste o nekim  
slabostima u organizacijam a Saveza 
komunista. M i smo to konkretizirali 
na organizacije i članove SK naše

općine. Želje li bismo da čujemo Vaše 
m išljenje o tome.

O DG O VO R: -  Ja sam na sjednici 
Općinskog komiteta Saveza kom uni
sta u Šibeniku govorio o ulozi Save
za komunista u sprovođenju privred
ne reforme i o pojavi izvjesnih s la 
bosti i deform acija. Ja tada nisam 
dovoljno poznavao konkretnu situa
ciju u Savezu komunista opčine Š i
benik, i zato sam govorio o općim 
zapažanjim a o organ izaciji Saveza 
komunista u D alm aciji, i šire. Prema 
tome, sve što sam rekao organizacije 
Saveza komunista općine Šibenik 
treba da vide koliko takvih pojavo 
ima kod njih, da rade nq o tk la n ja 
nju toga i da vode borbu protiv b i
rokratskih priv ileg iran ja , tendencija 
i pojava. U tom smislu treba razum
jeti moje istupanje na sjednici O p 
ćinskog komiteta Saveza komunista.

Isto tako je čin jenica da Općinski 
komitet Saveza komunista Šibenik 
ima izvjesnih uspjeha i rezultata u 
radu, a li s tim ni u kojem slučaju 
ne možemo biti zadovoljni. Kao što 
je dosad bio aktivan, vjerujem da 
će biti i ubuduće. Kritika naših sla
bosti mora biti m obilizatorska, mora 
podsticati na stvaranje, na stvara
laštvo, a ne na pasivnost.

Josip G rbelja

Z L A R I N  OVE GODI NE N I J E  USPI O

Svestrano pristupanje Eadacima

Možda je  već pomalo zastarjelo tvrdnja da je  Z larin 
jedno od najpoznatijih  turističkih mjesta u zemlji, je r  je  č i
njenica da je to mjesto u protekloj sezoni p re trp je lo  nagli 
pad turističkog prometa. Evo podataka o tom e: u sezoni 
1964. godine Zlarin je posjetilo 660 stranih turista. O ni su 
„ostvarili" 6.600 noćenja. Ove je god ine u Z larinu  boravilo 
svega 177 stranih posjetilaca, a broj noćenja je  pao na 
1.900!

Zar n ije  neočekivano da danas, kad se otočni turizam 
sve više razvija i kad tiha i slikovita mjesta privlače turističku 
publiku, Zlarin doživljava takav neuspjeh?

G dje  su razlozi? Šta se to dogod ilo  s turizmom u Z la 
rinu? Pođimo iz početka.

Dođete li u Z larin, zapazit ćete slijedeće (vanjski u tisci): 
mjesto zbijeno, smjestilo se na dnu uvale koja g leda prema 
otoku Prviću i Vodicama, obasjano je popodnevnim  suncem 
i treperi u igri svježeg m aestrala; borova šuma na desnoj 
i lijevoj strani zaljeva, pitoreskne kuće, tihe ulice, stanovnici 
poznati po svojoj pedantnosti i čistoći. M jesto koje g a ji tra 
d ic iju  narodnih nošnji i obrade koralja.

Sve je to na strani Zlarina, i to još od 1952. godine, kad 
je štampan i njegov prvi turistički prospekt.

Na žalost, i tu postoji ona druga strana, koja obično 
počinje riječju  „a li"  . . .  To „a li" je  skup svega onoga što je 
Z larinu nedostajalo da bi u turističkom smislu mogao ići 
ukorak s vremenom. A u tom smislu to vrijeme teče zaista 
brzo. Od trad ic ija  se ne može prosperirati, osobito ne u tu 
rizmu. Č injenica je da u Zlarinu osim hotela „K o ra lj" i sm je
štaja u kućnoj radinosti nema ničeg drugog. A ni tu nije

b ilo sve u redu. Zamjerke na smještaj dolazile  su osobito od 
strane austrijskih turista, kojima je  Z larin  bio turistička „m a
tična luka" na ovom području. Bilo je, na prim jer, slučajeva 
da je „Reiseburo", turistička egencija  iz Graza, rad ije  sama 
isplaćivala ugovorene aranžm ane za smještaj nego da u 
Z larin uputi svoje goste. Hotel „K ora lj", na prim jer, nema 
kompletne uređaje, pa ni jednog običnog tuša, a cijene n je 
gova pansiona gotovo da se i ne razlikuju od cijena u 
hotelim a „Jadran" i „Krka" u Šibeniku, Neke vile u Z larinu 
imaju „drugu kategoriju", a li je  to samo nom inalno. Za jednu 
od njih netko je  prim ije tio  — da je  to „pedeset i peta, a ne 
druga kategorija".

Tako se pom alo stvara nepovjerenje od strane inozemnih 
predstavnika. A to je gore nego d irektne štete koje je  ove 
sezone Zlarin pretrpio. Jer, tko kaže da se slijedeće godine 
situacija ne bi mogla ponoviti još drastičn ije?  Uostalom, to 
ne pada „na leđa" samom Zlarinu, već i čitavome našem 
turističkom području, pa zato Z larinu sada treba pomoći 
mnogo više.

Jedno se takvo mjesto, na prim jer, ne može zadovoljiti 
samom konstatacijom  da Z la rin jan i „nisu zainteresirani 
za turizam ". S druge strane, iz Z larina se prigovara da im 
„R ivijera" n ije  „p u n ila " objekte i da su kom unikacije bile 
veoma slabe i nedostatne.

Za otočni turizam kod nas, i to ne samo u sezoni, ima 
zaista mnogo uvjeta, a i dosta interesanata, osobito među 
Ita lijan im a. To bi treba lo  iskoristiti i ne dozvoliti đa se gosti, 
nezadovoljni uslugama u Z larinu, sele iz hotela u privatne 
kuće — ili obra tno ! J. C.

ŠT E T N O ST  kampanja i začahurenosti
Društveni odnosi ne stvaraju se poput tvorničkih p ro 

izvoda, gdje  je  dovoljno da se učini određene mehaničke 
radnje i p ribavi sirovinu -  da bi se dob io  željeni produkt. 
Tu vladaju druge zakonitosti. Ekonomsko-društvena struk
tura nastaje i razvija se postepeno. Da bi ta j razvoj tekao 
brže i skladnije, potrebno ga je  svestrano proučavati i preko 
toga usavršavati, kako oblike, tako i sadržaj. U naše vrijeme 
život se odvija sve jačim  tempom, što se da lje  prenosi na 
psihološki stav prema pojavam a oko sebe. O datle  izvire 
nestrpljenje, sklonost ka skokovitim rješavanjim a problema, 
brzopletost i kampanjsko rješavanje zadataka.

Kod nas se provodi intenzivniji 
pokret za uključivanje u međunarod
nu podjelu rada, a na drugoj stra
na razvijamo kvalitativno nove, de
mokratske oblike proizvodnih i d ru 
štvenih odnosa u kojima se pokreće 
i aktivira veliki broj građana. U ta 
kvoj dinamici i kompleksnosti teško 
je na brzinu pronaći odgovore no 
pitanja koja nam svakodnevno po
stavlja život. Usljed toga se na ovoj 
relaciji dosta puta javi raskorak iz
među mogućnosti i potreba, stvarnih 
prilika i onih kako se one vide, in 
dividualn ih  shvaćanja i želja i ko
lektivnih preokupacija.

Neka društveno-politička zajedni
ca ili radna organizacija nađe se 
tako pred više aktuelnih problema. 
Svi su oni u d ija lektičko j uvjetova
nosti, lančani, i ni jedan se ne bi 
mogao izdvojiti a da za sobom isto
vremeno ne povuče i neki drugi pro
blem. Ali ipak, nestrpljenje i prena
glašene želje hoće da se bar na 
nekom polju učini nešto »vidljivo«. 
Podigne se tako monumentalna g ra 
đevina i stvarno postane svakome 
vidljiva, ali se zbog nepravilnog

rasporeda sredstava na nizu drugih 
mjesta problem atika još više zaoštri. 

Da se dotična komuna ili radna 
organizacija malo zaustavila i komp
leksno proanalizira la svoje potrebe 
i mogućnosti, unoseći u to još neke 
dimenzije (vrijeme, susjednu regiju, 
njene prilike, i si), bila bi istovre
meno pokrenula, polako, možda i 
nevidljivo, više fundam entalnih p ita 
nja, To bi jo j osiguralo ravnom jerniji 
razvoj u cjelini i time ublažilo kon- 
frontiranje unutrašnjih proturječnosti. 
Stvari se, međutim, ponegdje rješa
vaju drugom metodom: iz niza o r
ganskih povezanih pitanja izdvajaju 
se samo neki i oktuelizira ju prema 
nekim trenutačnim  raspoloženjima. 
Zatim se počinje pokret s različitim 
krilaticam a, kao na prim jer: » likvi
d ira ti nepismenost«, »suvremeno or- 
goniziranje poslovanja«, i tako re
dom, I šta se postiže? Dok se vodi 
kampanja o nekom izdvojenom pro
blemu, zaboravlja se na mnoge d ru 
ge, možda još aktuelnije. Oni se l i 
jeno, sporadično pokreću ili miruju 
do slijedeće kampanje.

Dosta puta se usljed toga moramo

vraćati natrag i započinjati posao 
iznova. U takvom radu se neminov
no moraju ja v lja ti nedostaci, Usljed 
prakticizma, pojedine se sredine par
cija lno razvijaju, bez potpunog i 
perspektivnog sagledavanja svojih 
mogućnosti, bez studioznog izučava
nja osobitosti određene regije. Raz
ni faktori ukazuju na štetnost kam 
panja i začahurenosti, kao i na ne
ophodnost jednakom jernog razvi
jan ja  društvenih odnosa. Međutim, 
ta se maksima na nekim mjestima 
ignorira, a drugdje ne shvaća. Kon
statiramo da turizam ne uzvraća ni 
ono što se u njega ulaže. Neki p ri
vrednici vide turizam u ljepotam a ja 
dranske obale, atraktivnim  p lan in 
skim i jezerskim predjelima, nekim 
asfaltiranim  cestama, nekim ho te li
ma i plažama. Zaboravlja se da 
razvoj turizma direktno ili indirektno 
uvjetuju još neke komponente (orga
nizacija, kapaciteti, kadrovi, p ropa
ganda, trgovina i ugostiteljstvo, ku l
turne navike, potreban komfor 
ostalo).

Praksa je bezbroj puta dem anti
rala želje za skokovima u privredi i 
ostalim oblastima, je r na sva ona 
mjesta koja su preskočena mora se 
ponovo vraćati. Mi takve korake n i
smo pravili samo u piušlosti (u d o 
ba »političkih tvornica«), već i danas 
u vrijeme trezvenijeg ekonomskog 
rezoniranja. U malo komuna može
mo naći neki institut za proučavanje 
Jruštveno-ekonomske strukture svoje 
regije, Usljed toga rezerve, trenutač
ne i potencija lne mogućnosti, potre
be, planove i organizaciju rada 
»pronalazimo« na sastancima. Tu 
prevrćemo brojke i statistike koje

nam dostavlja zavod za statistiku, A 
brojke nam mogu različito govoriti, 
zavisno o tome ispred čega se po
stavljaju. Nekada one d je luju  utješ
no, a stvarna situacija vrlo ozbiljno. 
Zavodi za statistiku, koji obavezno 
djeluju u komunama (a u sistemu 
samoupravljanja bi b ilo korisno us
postaviti mnogo obaveznih institu
cija) i pored ne sasvim tačnih i na
mještenih podataka od strane nekih 
radnih organizacija —  trebala bi da 
poprime značajniju ulogu. Prikuplje
ni podaci bi se mogli koristiti u 
pravcu praviln ijeg usmjeravanja p ro 
izvodnih i društvenih odnosa. Ti za
vodi, međutim, dje luju  kao dosta 
troma ustanova, koja samo konstati
ra, uočava i bilježi. Njima bi zato 
trebalo pridodati i d je latnost pro
učavanja i analiz iranja postojećih 
odnosa.

Suvremeni društveni odnosi posta
ju sve slaženiji, skrivajući u sebi bez
broj faktora i elemenata. Do njih je 
potrebno prodrije ti znalački, putem 
m aterija ln ih indikatora. U tome je 
dovoljno samo neke mimoići pa da 
rezultati ljudskog rada i traženja 
budu sasvim drukčiji od onih koje 
se htje lo i očekivalo. Razumljivo je 
pri tome i to —  da ni tako totalna 
angažiranost u nekom radu neće 
podjednako uspješno i potpuno za
dovoljiti svaki element proizvoda. Ali 
je i pored toga potrebno ispuniti ta j 
objektivni zahtjev i tu zakonom jer
nost, kompleksno ocjenjujući pred
stojeći rod i pristup k njemu.

M ogli bismo izdvojiti malo oblasti 
kolektivnog rada u kojima se ne 
osjeća kampanjski karakter o c jen ji
vanja pojedinih rješenja preko tre 

nutačnih impresija i psihološkog d o 
življavanja stvari. O datle  nastaju 
jednostranost i shematizam.

Sada se nalazimo u jednom e te
meljitom pokretu, koji se, istina, zo
ve »privredna reforma«, ali u stvari 
znači jednu totalnu intenzifikaciju i 
racionalizaciju društvenog i ekonom 
skog života. Ona predstavlja revolu
cionarnu mjeru u prevazilaženju d a 
našnjeg stupnja proizvodnih snaga i 
odnosa koji se na njima grade. Re
formu se zato ne može smatrati kao 
vremenski ograničenu akciju i je d i
no stvar privrede. Njen je cilj —  brže 
i ravnomjernije razvijanje svih o d 
nosa i snaga koji osiguravaju pod i
zanje društvenog standarda, kao i 
smjelije odbacivanje svega onoga 
što sputava takav razvoj. Ekonomika 
određuje obujam  i kvalitet ostalih 
odnosa u zajednici. Zato ova re
forma znači i reformu prosvjete, zd
ravstva, kulture i ostalih vidova d ru 
štvenih aktivnosti. Znači, morat če se 
neminovno i na jedan različit način 
pristupati zadacima i obavezama, 
drukčije shvaćati neke pojave i o d 
nose.

Ovakav pokret i zaokret je stoga 
norm alno trebao biti prihvaćen od 
najvećeg d ije la  građana, a pozdra
vili su ga čak i oni kojima reforma 
u početku nije bila »naklonjena«.

Ako smo ikada prije  treba li p ri
stupati postavljenim zadacima sa 
više svestranosti i temeljitosti, onda 
se to ne bi moglo usporediti sa avim 
momentam. Taj kompleksni pristup 
ipak nije svugdje podjednako zastup
ljen. Ponegdje se reforma shvaća 
kao trenutačna (kam panjska) akcija

u kojoj je potrebno izvršiti neka p re 
računavanja i usporedbe. Na drugim 
mjestima ona znači samo preraspo
djelu nacionalnog dohotka. Ima p ri
mjera da se ona poistovjećuje sa 
otpuštanjem suvišnih radnika, o d 
nosno »službenika«. Komformisti o 
n jo j govore kao o »stezanju kaiša«. 
M ogli bismo nabra ja ti još dosta s li
čnih rezoniranja. Ona im aju dasta 
različita porijekla. Neka dolaze od 
neshvaćanja ciljeva i smisla refor
me, druga usljed gub ljen ja  neosno
vanih priv ileg ija , usljed straha od 
novoga i povećanih obaveza i o d 
govornosti, i sličnih preokupacija.

Novi ekonomski odnosi nameću 
izm ijenjenu organizaciju rada, više 
tem eljitosti i unošenja u vlastite p la 
nove i rad. Priprema rada, studij 
rada, plan i analiza —  treba da 
postanu sastavni d io  proizvodnje, a 
ne njen privjesak i sporedni faktor. 
M orat ćemo zato aktualizira ti narod
nu poslovicu: »Ispeci pa reci«. Ne 
možemo tvrditi da smo je prije  imali 
mnogo na umu. Iznosilo se mnogo 
prijed loga, planova i sugestija, i to 
neposredno nego bi sinula neka ide
ja (na sastanku, u kancelariji ili na 
ulici).

Ponekada bi se takve asocijacije 
pretvarale u tvornice, škole, podu
zeća, pogone, ustanove, itd. A tek 
poslije toga počelo bi nas nešto 
»peći« (odnosno počeli bismo »peči« 
o onome šte smo rekli). Praksa bi, 
ovoga puta bez ikakve potrebe za 
analiziranjem , ubrzo pokazala kako 
je određena ideja bila brzopleta, ne- 
proučena, ekonomski i društveno 

(Nastavak na 7. strani)



Predsjednik
Skupštine
općine
Šibenik
Jakov
Grubišić

P  povodu Dana Republike zamolili smo predsjednika 
Skupštine općine Šibenik Jakova Grubišića da za čitaoce 
lista odgovori na nekoliko p itan ja  našeg suradnika. Posebno 
rias je interesiralo p itanje daljnjeg razvoja šibenske komune 
s obzirom na sadašnju materijalnu bazu, zatim mogućnosti 
investiranja i na kojim  sektorima, kao i teškoće koje prate 
sadašnju budžetsku situaciju.

— Usklađivanje razvoja priv
rede na seoskom i gradskom 
području moglo bi se označiti 
općim jugoslavenskim proble
mom, čije je potpuno rješenje 
izvan našeg domašaja. To pita
nje vrlo je oštro izraženo u na
šoj komuni s obzirom da u njoj 
postoje prostrane oblasti koje 
isključivo žive od vrlo zaostale 
poljoprivrede. Rješavanje priv
rednih problema za stanovništ
vo priobalnog i zagorskog po
dručja ne može se tražiti isklju
čivo u zapošljavanju viška rad
ne snage iz tih krajeva u priv
redne djelatnosti Šibenika. U 
tom pogledu sada postoje vrlo 
ograničene mogućnosti. Osim 
toga, radna snaga koja svakod
nevno dpUizi sa sela predstav
lja izvjesno opterećenje za in
dustriju, koliko zbog velikih 
troškova prijevoza, toliko i zbog 
sve većft potrebe tvornica za 
stručnim' kadrom.

Velike ' mogućnosti u rješa- 
vanjir privredne zaostalosti van- 
gradsko'^ područja pruža turi
zam. U pravcu njegova razvoja 
dosad jč učinjeno mnogo. Tako 
je na području Vodiea, Primo- 
štena i Murtera u velikom za
mahu turistička privreda. Ipak, 
još uvijek nisu iskorištene sve 
mogućnosti koje postoje. Mnogo 
treba još učiniti, ali to zahtijeva 
nove investicije koje su danas 
dosta ograničene. Međutim, po
stoji i zagorsko područje u ko
jem rješenje treba tražiti u 
razvijanju raznih drugih vidova 
kućne radinosti, a prvenstveno u 
obnovi i intenzifikaciji poljopri
vredne proizvodnje koju bi tre
balo orijentirati na specijalne 
kulture koje odgovaraju ovome 
kraju. Nezavisno od privrede 
problem usklađivanja razvoja 
javlja se i u oblastima raznih 
društvenih djelatnosti, naročito 
u prosvjeti i kulturi, u komunal
nim službama i konačno u po
gledu samog samoupravljanja.

DAU^fJE JAČANJE ALU.MI-
NIJSKE INDUSTRIJE, SAO
BRAĆAJA I TURIZAU
Petogodišnji plan razvoja ši

benske komune, tj. razdoblje do 
1970. godine bit će daljnja afir
macija sadašnje materijalne os
nove. Prirodni uvjeti kojima 
raspolaže naše područje bili su, 
uz saobraćajno - geografske i 
historijske - političke uvjete, 
dominantni faktori koji su o- 
predjeljivali dosadašnji privredni 
razvcj. Na osnovu tih specifič
nih faktora formirala se i po
stojeća privredna struktura. Svi 
ti faktori koji su iskorišteni u 
dosadašnjem privrednom razvo
ju pružaju široke mogućnosti 
da se u svjetlu suvremenih pri
vrednih kretanja utvrde smjer
nice daljnjeg privrednog razvo
ja i, što je naročito značajno, 
da se pronađu ključni sektori 
privredne aktivnosti koji će u 
okviru konkretnih uvjeta ovog 
područja i općih privrednih 
kretanja davati impuls cjelo
kupnom razvoju naše komune.

Na osnovu svih potrebnih na
učnih izučavanja i ocjena može 
se zaključiti da su ključni fak
tori privrede kojima treba dati 
prioritet u daljnjem razvoju: 
aluminijska industrija i indu
strija elektroda i ferolegura, za
tim pojedine grane saobraćaja, 
turistička privreda i specifične 
grane zanatstva.

Obojena metalurgija čini naj- 
razvijenu oblast industrije, veo
ma važnu i za razvoj privrede 
u općcjugoslavenskim razmje
rima. U narednom razdoblju 
kao osnovni zadatak postavlja 
se proširenje, rekonstrukcija 
i modernizacija tvornice lakih 
metala »Boris Kidrič« i Tvorni
ce elektroda i ferolegura. U tom 
pravcu se predviđa izgradnja 
nove elektrolize od 50 tisuća 
tona u Ražinama, a u skladu ! 
tim proširenje i modernizacija 
kapaciteta valjaonice do 65 ti
suća tona godišnje proizvodnje. 
Tako snažna materijalna baza 
LI proizvodnji aluminijskih po
luproizvoda stvorit će mogućno
sti za povećanje proizvodnje fi
nalnih proizvoda, što je neobič
no značajno sa stanovišta dalj
njeg zapošljavanja.

U skladu s potrebama doma
ćih čeličana povećat će se i 
proizvodnja ferolegura, a naro
čito anodnih masa i elektroda 
za potrebe elektrckemije, clek- 
frometalurgije, elektrotermičke i 
aluminijske industrije u Jugo
slaviji. I u ostalim industrij
skim poduzećima koja danas 
rade sa zastarjelim sredstvima 
za proizvodnju, prvenstveno u 
tekstilnoj tvornici »Jadranka«, 
poduzeću za promet i preradu 
žitarica »Krka« i u Drvnom 
kombinatu, potrebno je izvršiti 
rekonstrukciju, modernizaciju i 
proširenje sadašnjih kapaciteta, 
kako bi te radne organizacije 
mogle održati konkurentsku 
sposobnost na tržištu.

I u saobraćaju će se izvršiti 
niz jačih zahvata. U željeznič
kom saobraćaju predviđeno je 
dovršenje rekonstrukcije pruge 
Šibenik — Perković — Knin, 
radi povećanja propusne i eko
nomičnije eksploatacije, u pomor
skom saobraćaju zastarjele bro
dove zamiienit će suvremenije 
plovne jedinice, a u poduzeću 
»Luka« izgradit će se nova skla
dišta radi lakšeg pretovara ro
be. U cestovnom saobraćaju po
trebno je izvršiti modernizaciju 
puta Šibenik — Drniš — Knin 
sa vezom na Skradin, kao i 
druge puteve i gradske saobra- 
ćainice.

S obzirom na potencijalnu 
omgućnost posebna pažnja po
svetit će se razvoju turističke 
privrede. Svestrani značaj te 
privrede je u tome što ona, o- 
sim ugostitelistva, aktivira i niz 
drugih djelatnosti, kao što je 
poljoprivreda, saobraćaj, trgo
vina, zanatstvo, kućna radinost, 
komunalna nrivreda i društve
ne službe. U kompleksom rje
šavanju te privredne grane pr
venstveno će se voditi računa o 
daljn’em razvoju komercijalnog 
ugostiteljstva i jačanja lične 
inicijative, tako da ova djelat
nost dobije pravo m'esto priv
ređivanja u našoj komuni.

u v o đ en je  n ajsuvrem e
n ij ih  TEHNIČKIH SRED
STAVA
Uz te djelatnosti neophodno 

je razvijati zanatstvo i poljo
privredu, s obzirom da na našoj 
općini postoje povoljni uvjeti 
za proizvodnju određenih spe
cifičnih kultura potrebnih i lo
kalnom stanovništ\u i sve raz
vijenijoj turističkoj privredi. I- 
sto tako, vodit će se računa za 
što brži i potpuniji razvoj svih 
djelatnosti društvenog standar

da, a naročito onih službi koje 
će imati neposredniji utjecaj 
na porast proizvodnje, produk
tivnosti rada i životnog stan
darda. Intenzivnije nastav
ljanje već započetog pro
cesa uvođenja najsuvreme
nijih tehničkih sredstava i nauč
ne organizacije rada u sve obla
sti proizvodnje, prometa i us
luga — jedan je od osnovnih 
preduvjeta za ostvarivanje o- 
bimnog programa narednog ra
zvoja. U tom pravcu potrebno 
je osjgurati i odgovarajuće po
većanje broja stručnog kadra, 
uz bitno poboljšanje kvalifika- 
cione strukture zaposlenih oso
ba.

KOMUNALIJE I U NAJZABA-
CENIJIM SELIMA
U pogledu komunalnih djelat

nosti problem se prvenstveno 
svodi na vodu i električnu ener
giju. Dosadašnjim rezultatima 
ne možemo biti sasvim zado
voljni i stoga istim intenzitetom 
trebamo nastaviti naše napore 
sve dotle dok i onim najzao- 
stalijim selima ne osiguramo 
ta dva primarna uvjeta života i 
svakog daljnjeg razvoja. Osim 
loga. u svim mjestima neophod
no su potrebne i razne druge 
komunalne djelatnosti, kao što 
su služba javne čistoće, služba 
unapređenja održavanja javnog 
zelenila i drugo. Tim problemi
ma Skupština općine Šibenik i 
njeni organi poklanjaju potreb
nu pažnju. Shodno tome u pos
ljednje vrijeme donijeto je više 
odluka kojima se uspostavljaju 
i organiziraju razne komunalne 
službe, u prvom redu u bivšim 
općinskim centrima Primošten, 
Vodice, Tijesno i Skradin.

Skupština općine Šibenik za
interesirana je za rješavanje 
svih komunalnih problema, jer 
se oni direktno ili indirektno 
tiču sakog građanima komune. 
Najveći i najteži dio posla iz ove 
oblasti samoupravljanja u gra
du može uspješno i kompletno

nja. To se prvenstveno odnosi 
na njihova organizaciona i fi
nancijska pitanja. Doduše, u 
statutu su predviđeni razni iz
vori linanciranja mjesnih zajed
nica, ali oni nisu dovoljni, jer u 
budžetu nedostaju sredstva za 
tu svrhu, a prihodi iz drugih 
dotacija ili SLUUodoprinosa vrlo 
su oskudni.

Sve to svakako ne znači da su 
u Lim mjestima komunalni pro
blemi zanemareni i da u toj o- 
blasti društvene aktivnosti nema 
samoupravljanya, tj. neposred
nog učestvovanja građana. Tre
ba ukazati na činjenicu da ini
cijativa i učešće građana u ma
njim mjestima, u poslovima K o 
munalnih djelatnosti, ne dolazi 
samo do izražaja u mjesnim za
jednicama. Naime, važnu ulogu 
vrše danas mjesne poljoprivre
dne zadruge koje u tu svrhu 
raspolažu određenim materijal
nim sredstvima. Isto tako, mje
sne organizacije SSRN, kao no
sioci društvenog i političkog ži
vota, predstavlaju široki forum 
za sve aktivnosti i za sve inici
jative građana. Njihovo djelo
vanje u tom smislu značajno je 
i u rješavanju lokalnih proble
ma. Ipak, s obzirom na istaknu
tu situaciju sa mjesnim zajedni
cama, postoji još uvijek otvoren 
problem samoupravljanja u 
vangradskom području općine, 
pa je njegovo pravilno rješava
nje jedan od važnih uvjeta za 
usklađivanje razvoja na čitavom 
području komune.

PRIVREDA SE »UKLAPA«
U NOVE UVJETE PRIVRE
ĐIVANJA
Iako su prošla tek četiri mje

seca od donošenja nove privred
ne reforme, rezultati pokažuju 
da je naša privreda zrelo pristu
pila rješavanju zadataka, okre
ćući se svojim unutrašnjim 
problemima i preispitujući vla
stitu situaciju. Dosadašnja pre
računavanja su pokazala da

RAZGOVOR S PREDSIEDNIKOM 
SKUPŠTINE O P Ć I N E  ŠI BENI K

slenom u prošloj godini na 
41.200 dinara u prvih sedam 
mjeseci ove godine, ili za 23,7 
posto. Predviđa se da će pro
sjek ličnih primanja u ovoj go
dini iznosili 45.900 dinara ili 
37,8 posto više nego u prošloj 
godini. Za slijedeću godinu pre
dviđen je prosjek od 53.400 di
nara, odnosno za 16,4 posto vi
še nego u ovoj godini.

Što se tiče kretanja investici
ja, one pokazuje izvjesno opa
danje ulaganja u osnovna a po
stepeno povećanje u obrtna 
sredstva, što je svakako vrlo 
pozitivna činjenica. Za ovu i 
slijedeću godinu zapaža se i ma
nje angažiranje saveznih i repu
bličkih sredstava. U slijedećoj 
godini u planiranim investicija
ma najveći dio sredstava orijen
tiran je na uklanjanje uskih 
grla, na modernizaciju i rekon
strukciju.

KOJI SU UZROCI OTEŽANE
BUDŽETSKE SITUACIJE?
Poznato je da budžet Skupšti

ne općine Šibenik zadn’ih godi
na dolazi u sve težu financijsku 
situacju. Za takvo stanje posto
ji više uzroka:

— jedan od osnovnih je mali 
broj zaposlenih u odnosu na 
broj stanovništva ove komune. 
U posljednje vrijeme, štoviše, 
zaposlenost stagnira, pa čak i. 
opada;

— nizak prosjek osobnih do
hodaka u odnosu na druga 
područja. Na tako nizak pro
sjek utječe istrošenost i zastar
jelost osnovnih sredstava, što 
ima odraza na produktivnost i 
ekonomičnost. Redukcija elek
trične energije u posljednje dvi

ma, tako i u određenim komu
nalnim zahvatima koje utječu 
na podizanje standarda naših 
mjesta i naselja;

— određena nadgradnja zate
čena poslije ukidanja Kotara 
i preuzete obaveze ukinutog Ko
tara na Općinu.

Iako ćemo od Republike do
biti zajam u iznosu od 150 mi
lijuna dinara za saniranje bud
žeta u ovoj godini, smatramo da 
će još ostati nepokrivenih oba
veza po budžetu za 1965. godinu 
od preko 200 milijuna dinara. 
Planirani budžet i prihodi za 
1966. godinu neće ni izdaleka 
biti dovoljni za pokriće budžet
skih rashoda. Ako tome dodamc 
i prelazne obaveze od preko 200 
milijuna dinara, onda nam nije 
teško sagledati svu težinu bud
žetske situacije koja nas oče
kuje u slijedećoj i narednim go
dinama.

Određene mjere za saniranje 
ovakve situacije već su poduze 
te i ubuduće se trebaju poduzi
mati sve do konačnog us'klađe- 
nja budžetskih prihoda s rasho
dima.

U prvom redu trebamo se u- 
buduće odricati neprivrednih 
investicija koje bi teretile bud
žet, zatim prenositi obaveze na 
krajnje korisnike po dosad 
preuzetim kreditima, prestati 
budžetirati određene službe i u- 
stanove koje mogu prijeći na 
samofinanciranje, uvesti strogo 
disciplinu u ekonomiziranju 
budžetskih rashoda i kao naj 
važnije — potrebno je i dalje 
jačati ekonomsku bazu naše ko

da rješava Skupština općine, u- 
toliko više jer su kroz budžet i 
putem raznih doprinosa osigu
rana najvažnija sredstva za nji
hovo rješavanje. U gradu, pre
ma tome, pitanje jačeg aktivira
nje nižih organa samoupravlja
nja, posebno mjesnih zajednica, 
nije tako akutno.

MJESNE ZAJEDNICE — LO
KALNI ORGANI SAMO
UPRAVE
U ostalim selima i mjestimt 

situacija j e sasvim drukčija. 
Sitni komunalni problemi goto
vo isključivo su briga njihovit 
stanovnika. Interes i komplet
nost Skupštine općine za te 
relativna, pa su stoga njeni zah 
relativna, pa su stoga njeni zah
vati u ta pitanja lišeni one ne
posrednosti interesa, što je os
novno obilježje pravog samo
upravljanja. Prema tome, pravo 
samoupravljanja u takvim po
slovima moralo bi se ostvariti 
preko mjesnih zajednica.
Na području naše komune os

novane su mjesne zajednice u 
svim većim mjestima. Među
tim, kao lokalni organi samo
uprave još nisu sasvim dozrele 
i izgrađene. Njihovo pravilno 
djelovanje iziskuje još mnoga 
teoretska i praktična razjaš
njenja. Baš zbog toga one nisu 
još našle svoje pravo mjesto u 
našem sistemu samoupravlja-

društveni bruto - proizvod raste 
u ovoj godini prema prošloj za 
9,2 posto, da bi u slijedećoj go
dini porastao za 9,9 posto. I na- 
icdni dohodak bi trebao porasti 
za 9 posto u ovoj godini, a u 
1966. godini za 12,1 posto. Kre
tanja bruto - proizvodnje i na
rodnog dohotka trebali bi uvje
tovati i porast stope akumula
cije od 13,5 posto u ovoj na 
14,7 posto u slijedećoj godini. 
S obzirem da zaposlenost osta
je na istom nivou, produktiv
nost rada bi, prema realnim 
pokazateljima, porasla u 1966. 
prema 1965. godini za 11 posto.

Izvršavanje planova razvoja 
postavlja se kao najvažniji za
datak pred sve radne organiza
cije. U vezi s tim potrebno je da 
one preispitaju svoju proizvod
nu politiku, u prvom redu 
strukturu proizvodnje, svoju 
tehnologiju, organizaciju i sve 
drugo od čega zavisi intenzifi
kacija privređivanja. Razumlji
vo je da to uključuje u sebi 
specijalizaciju i kooperaciju, 
zatim naučnoistraživački rad. 
obrazovanje kadrove i preispiti
vanje cjelokupne investicione 
politike.

Radne organizacije su tako
đer veoma ozbiljno prišle valo
rizaciji ličnih dohodaka. Pro
sječni lični dohoci u privredi 
povećani su od 33.300 dinara 
neto mjesečno po jednom upo

je godine također ima svog o- 
draza na osobne dohotke;

— velika teritorijalna raspro
stranjenost naše općine stvara 
organizacione i financijske teš
koće. kako u društvenim služba-

mune uz podizanje produktiv
nosti i zapošljavanja, a što će 
imati odraza na porast osobnih 
dohodaka i na usklađeniji od
nos budžetskih prihoda i rasho
da. (jj)

POSLIJE SJEDNICE OK SKH U DRNIŠU

Prevaziđene su 
mnoge slabosti

u Drnišu je 10. studenog odr
žana sjednica Općinskog komi
teta Saveza komunista, kojoj 
je prisustvovao i sekretar Ko
tarskog komiteta SK Splita Ju
re Bilić. Raspravljalo se o ak- 
ti\Tiosti i odnosima u Savezu 
komunista poslije održanih sa
vjetovanja i o pripremama za 
godišnju općinsku konferenciju. 
Izvještaj koji je podnio sekre

tar Općinskog komiteta SK Mi
le Lovrić, potvrđuje, a diskusi
ja i konkretizira, da su mnoge 
slabosti prevaziđene. No. ne ti'e- 
ba se time nadiovoljiti, jer još uvi

jek ima komunista koji ne mo
gu shvatiti da treba prevazići 
zablude i staviti tačku na ono 
što je jednodušno osuđeno od
strane preko 700 članova Save
za kmunisla. koji su na savjeto
vanjima prihvatili izvještaj Ko
misije CK i KK SKH. Tada su 
komrmisti drniške općine bili 
još rigorozniji od Komisije i 
tražili su protiv prekršitelja 
partijske discipline i razbijanja 
monolitnosti u redovima SK 
još oštrije mjere.

Diskusija je nedvo’beno po
kazala da treba brže ići na inte
gracione procese u poljoprivre
di i trgovini, te da treba inte
grirati boksitne rudnike i ubr
zati neke procese u siverićkom 
ugljenokopu. I druge probleme 
treba brže rješavati i na tome 
angažirati kolektive, sindikat, 
omladinu, Socifalistički savez, 
općinsku upravu i zborove bi
rača.

— Sa svim problemima tre
ba ići u javnost — rekao je se

kretar Kotarskog komiteta SKH 
Jure Bilić, ističući da je Savez 
komunista u drniškoj općini 
toliko snažan da se može uhva
titi u koštac s problemima i 
svladati ih.

Zaključeno je da se u duhu 
podnijetog izvještaja i diskusi
je izrade materijali s kojima 
treba upoznati i posljednjeg 
komunistu do godišnje konfe
rencije i da svatko dade i svoj 
prijedlog za sastav novoga Op
ćinskog komiteta; da se izuči 
postojeća kadrovska problema
tika i da se poduzmu odgovara
juće mjere, u čemu treba poseb
no da se angažiraju sindikat 
i Skupština općine, da se sindi
kat više angažira u sprovođenju 
politike raspodjele, da inicira 
integracione procese, itd.

SMIJENJEN RanMčKI 
SAVJET »DALMACJTA - PLA

STIKE« U DRNIŠU
Zboq neprincipijelne odluke 

Radničkog savjeta kojom je 
sankcioniran kriminal u podu
zeću, a o čemu ie u našem li
stu bilo riieči. ovih ie dana ko- 
lekt’v »Dalmacija - plastike« u 
Drnišu velikom većinom  klaso
va opozvao svoj Radnički sa
vjet.

Tainim glasanjem, od 213 
glasača, za smjenjivanje se iz
jasnilo 144 člana kolekMva, 62 
su bili protiv, a 7 listića bilo 
je nevažećih. Ova Odluka, Hm; 
presedana u drniškoj privredi, 
potvrdila je zrelost kolektiva 
»Dalmacija-plastike«. (c)



Skupština Turističkog saveza općine Šibenik
U srijedu, 17. o. m, održana je prva godišnja skupština 

Turističkog saveza šibenske općine, na kojoj su sumirani 
uspjesi i nedostaci u turističkoj privredi komune od osnivačke 
skupštine do danas. Ovoj skupštini, pored predstavnika tu
rističkih, ugostiteljskih i trgovačkih organizacija, prisustvovali 
s'i l'i'-e Bilič, predsjednik Turističkog saveza Hrvats'-e, Jakov 
~ u 'ji'ič , predsjednik Skupštine opčine Šibenik i N i'ica  Bu
jaš, predsjednik Općinskog sindikalnog vijeća. Nakon što

su prisutni saslušali referat o osnovnim problemima ovo
godišnjeg turističkog prometa, kojeg je podnio Josip Ninić, 
u diskusiji su učestvovali brojni delegati i gosti, a zatim je 
izvršen izbor novoga upravnog i nadzornog odbora, te u 
cijelosti prihvaćen Statut Turističkog saveza opčine. Za pred
sjednika je ponovo izabran Josip Ninič, a za potpredsjednika 
Turističkog saveza Živko Gojanovič.

Objedinjavanje sredstava 
i dugoročniji programi

REFERAT JOSIPA MNICA
OBJEDINJAVAH'JE SRED
STAVA I DUGOROČNIJI
GROGRAMI
Turistički savez općine je od 

svoga osnivanja do danas, obav
ljajući turističko - društvene 
poslove i zadatke na nivou ko
mune, uz istodobne usklađivanje 
rada široke mreže turističkih 
društava, nastojao da u protek
lom dvogodišnjem razdoblju ne 
zaostane za radom turističkih 
organizacija koje predstavlja, 
rekao je na početku svoga i '̂a- 
ganja Josip Ninić, predsjednik 
Turističkog saveza općine. Jed
na od glavnih smjernica koju 
je zacrtala osnivačka skupština 
'̂ ■’vritičkog saveza bila je — u 
ir'oMrenju mreže turističkih 
društava i u njihovu orsianiza- 
cionom i kadrovskom jačanju. 
Na tom planu bila je usredoto
čena cjelokupna aktivnost, pa 
stoga i rezultati nisu izostali. 
Naime, današnja mreža turistič
ko - društvenih organizacija 
pK>kriva sva ona mjesta u koja 
je dopro turistički promet, a 
u organizacionom i kadrovskom 
pogledu zabiUeženi su znatno 
bolji rezultata nego prije dvije 
godine.

Iako je broj noćenja u ovoj 
godini icod domaćih i stranih 
gostiju porastao za 6,3 posto, 
ipak time ne možemo biti zado
voljni, s ozbirom da je planira
ni porast ukupnog prometa 
trebao iznositi 20 posto. Takvo 
povećanje bilo bi adekvatno o- 
nome što je učinjeno na planu 
investicionih ulaganja, bilo u 
smještajne i prehrambene ka
pacitete komercijalnog ugosti
teljstva, bilo u objekte kućne 
radinosti. Da do toga nije doš
lo, razlozi leže u pomanjkanju 
organizirane komercijalne poli
tike i na domaćem i na inozem
nom turističkom tržištu. Na
dalje, unatoč postojećoj mate
rijalnoj osnovi, nisu iskorištene 
sve objektivne mogućnosti na 
tržištu, ne samo u broju ostva
renih noćenja nego i u deviz
nom prilivu. Do smanjenja 
ekonomskog efekta u ovogodiš
njem turističkom prometu doš
lo je i zbog lošeg asortimana u 
trgovini i neopremljenosti pla
ža, kao i radi p>oman’kanja do
bre organizacije izleta, kultur- 
no-zabavnog i sportskog života 
u mjestima.

Osnovne slabosti javljale su 
se i ove godine. One su se u 
prvom redu očitovale u sve iz
razi tijem usko sezonskom ka
rakteru turističkog prometa, te

u lošem korištenju objekata 
hotelsko - turističkog poduzeća 
»Rivijeira« i kućne radinosti. To
me je naročito pridonio nizak 
stupanj korištenja smješitajnih 
kapaciteta, koji je kod »Rivije
re« iznosio 40 dana, a u kućnoj 
radinosti tri dana više, što je 
daleko od dalmatinskog pro
sjeka — koji iznosi 55 dana. 
Takvo stanje korištenja smje
štajnih kapaciteta je u toliko 
više nezadovoljavajuće što smo 
imali izrazito konjunkturnu ovo
godišnju sezonu. Analogno to
me, ne može se na kraju ove 
godine ni očekivati pozitivan fi
nancijski uspjeh u poslovanju 
»Rivijere«.

'̂I<̂ >-aTno na žalost, još uvi
jek konstatirati da rascjenkana, 
neorganizirana i kadrovski ne
dovoljno opremljena ugostitelj
ska mreža ni'e u stanju da ubu
duće poduzima određene mjere 
i zahvate u pravcu ekonomskog 
prosperiteta šibenskog turizma. 
Stoga se neodložno nameće pi
tanje: da li je svrsishodnije da 
turističko ugostiteljstvo i dab'e 
ostaje rascjepkano ili da se ši
rim integracionim zahvatima 
stvori takva organizacija koja 
će omogućiti potflunije angaži
ranje svih faktora u ostvarenju 
kompleksnog razvoja turističke 
privrede; utoliko više što čitavo 
područje od Murtera do Rogoz- 
nice predstavlja jedinstvenu 
cjelinu, naročito što se tiče ino
zemnog tržišta? Uz postojanje

jedne takve ugostiteljske orga
nizacije prvenstveno se ukazu
je potreba osiguranja odgovara
jućeg stručnog kadra — koji će 
znati iskoristili jx>stoječu mate
rijalnu osnovu.

I na sektoru saobraćaja jav
ljale su se izvjesne teškoće, po-, 
sebno u cestovnom prigradskom 
saobraćaju. No, one su zaista 
bile daleko manje nego protek
lih godina. Uz izuzetno mitnji 
broj »repova« vozila na trajek

tu Dolac — Martinska u »špici« 
sezone. Poduzeće za ceste podu
zelo je niz organizacionih i teh
ničkih mjera kako bi se sav 
promet, koji je bio za 42 posto 
veći, što normalnije odvijao. 
Tom prilikom treba odati priz
nanje ovom kolektivu na nje
govu maksimalnom zalaganju i 
danonoćnom radu u toku sezo
ne. Potrebno je također poduzeti 
odgovarajuće mjere na planu 
pomorsko - putničkog saobraća

ja, o obzirom da će šibensko 
područje po novom voznom 
redu brzih pruga biti povezano 
samo jedanput tjedno.

Trgovina i snabdjevenost ta
kođer su ispoljile određene sla
bosti koje su se odrazile u ne
dovoljnom asortimanu artikala 
široke potrošnje, u malom bro
ju distributivnog prostora i ne
adekvatnom vremenskom pos
lovanju prodavaonica u odnosu 
na potrebe gostiju. Isto tako, 
nedovoljna snabdjevenost ispo- 
Ijila se na izletničkim punkto
vima i u kamipovima, na plaža
ma i drugim mjestima. Ono što 
vrijedi za trgovinu karakteristi
čno je i za ugostiteljsku mre
žu, čija ponuda nije išla uspo

redo s rastom turističkog pro
meta.

Ocjenjujući rezultate na in
formativno - ptropagandnom sek
toru, moglo se zapaziti da su 
izvršeni znatni najKrti, ali je još 
uvijek zbog ograničenih sred
stava snabdjevenost tržišta pro
pagandnim materijalam ispod 
realnih p>otroba. Ako se tome 
doda rascjepkanost ove djelat
nosti na. čitav niz nekoordinira
nih akcija, onda se može izvesti 
zaključak da ovakva ;politika 
ne vodi ničemu i da je krajnje 
vrijeme da se pristupi objedi
njavanju sredstava radi osigu
ranja izrade programa za duže 
razdoblje.

Diskusija:

Svi da se angažiramo u novoj sezoni
u diskusiji su predočene sla

bosti koje su se javljale u sao
braćaju, trgovini i drugim pra
tećim djelatnostima turističke 
privrede. Predstavnik »Rivije
re« naveo je da su nedovršeni i 
nekompletirani objekti stvarali 
najveće teškoće i da prijem go
stiju izvan sezone, posebno onih 
iz sjevernih evropskih zemalja, 
nije bilo moguće ostvariti zbog 
nedostatka .‘•redstava. Nadalje, 
izvjesne slabosti uočene su u 
kućnoj radinosti, koja često ne 
nalazi pravi put i nije oprav
dala ono za što je namijenje
na. Predstavnici Murtera i Vo
dica iznijeli su neke komunalne 
probleme, posebno pitanje ure
đenja ceste Vodice — Tribimj i

autobusnog kolodvora s obzi
rom na sve veći porast turistič
kog prometa. Predstavnik »Ja- 
drolinije« informirao je prisut
ne o redukciji pomorsko - put
ničkih pruga u turističkoj se
zoni, te o poboljšanju putnič
kog saobraćaja na međunarod
nim pomorskim vezama. Ukazao 
je također na potrebu angažira
nja svih faktora u pripremi za 
povu turističku sezonu, naroči
to poslije izgradnje mosta pre
ko šibenskog zaljeva. Govorio 
jc i o slabom održavanju cesta 
u priobalnom pojasu, o neči
stoći prostora na izrazitijim tu
rističkim punktovima (slapovi- 
Krke i kampovi). Predstavnik

Primoštena založio se za osigu
ranje sredstava na dovršenju 
restorana u okviru novog hote
la »Adriatic«, koji će biti u sta
nju da odjednom primi nekoli
ko stotina gostiju. Govoreći o 
\'eć stvorenima mogućnostima 
za što udobniji boravak turista, 
on je istakao da je upravo Pri- 
mošten, zahvaljujući velikim 
naporima mještana, prvi na o- 
vom području osigurao sve pre
duvjete za smještaj: struja, vo
dovod, kanalizacija i dobre sao
braćajne veze. Založio se za još 
čvršću suradnju za turističkim 
i drugim sličnim organizacija
ma, što će se bez sumnje odra-

7 posto više domaćih, a 19,2 posto stranih gostiju
Ovogodišnja je turistička sezona po broju posjeti

laca i astvarenih noćenja bila nešto povoljnija ad pro
šlogodišnje. U prvih devet mjeseci šibensko turističko 
područje posjetilo je blizu 57 tisuća domaćih i 29.454 
inozemnih gostiju. Porast domaćih turista iskazan pro
centima iznosi 7, a stranih 19,2 posto. U broju ostvare
nih noćenja zabilježeni su nešto slabiji rezultati. No
ćenja domaćih gostiju porasla su za svega 2,2, a 
stranih turista za 13 pasto. U proteklom su razdoblju 
domaći posjetioci ostvarili 594 tisuća, a strani blizu 132 
tisuće noćenja. Prema tame, 86 tisuća gostiju ostvarilo 
je ukupno 726 tisuća noćenja, što je za 10,8, odnosno 
za 4 posto više nego u istom periodu prošle godine.

Neka su mjesta šibenskog turističkog područja 
podbacila i po broju posjetilaca i po broju ostvarenih 
noćenja. To naročito vrijedi za Zlarin, donedavno naj
jače turističko mjesto, zatim Šibenik i Murter. U Zlarinu 
je, na primjer, boravilo 177 stranih turista sa 1900 
astvarenih noćenja, dok je lanjske godine broj posjeti

laca iznosio 660 a broj ostvarenih noćenja 6600. Ši
benik je posjetilo 10 posto manje domaćih i 7 posto 
stranih turista, a znatniji pad zabilježen je kod no
ćenja. U Murteru je boravilo 22 posto manje inozemnih 
gostiju, dok su ostvarena noćenja smanjena za oko 29 
posto. Druga turistički poznatija mjesta zabilježila su 
osjetno povećanje turističkog prometa. U Vodicama je 
broj domaćih turista i ostvarenih noćenja bio na pro
šlogodišnjem nivou, ali je zato za 63 posto povećan 
broj stranih posjetilaca. U Primoštenu je prosječan 
porast domaćih gostiju i noćenja iznosio 10 posto, a 
kod stranih, turista za ako 70 posto. Gotovo slična si
tuacija je bila i u Pirovcu. Velik skok učinio je Krapanj, 
koji je posjetilo pet puta više domaćih turista nego lani, 
a broj noćenja je parastao čak za 967 posto. Ipak su 
najveći broj noćenja kod domaćih gostiju ostvarile Vo
dice — 215 tisuća, Murter 127 tisuća. Tijesno — 69 tisu
ća, Primošten — 34 tisuće, itd. (jj)

žili i na prosperitet turizma u 
cjelini. U diskusiji je bilo riječi 
i o problemima lovnog turizrtia, 
o školovanju kadra i o nedosta
cima u higijeni komimalija' i 
drugih objekata.

Predsjednik Turističkog save
za Hrvatske Jure Bildć govorio 
je o nekim problemima šiben
ske turističke regije, pa je ista
kao da je ovo područje sve do
nedavna bilo gotovo nepoznato

Diskutirao i 
Jure BiliC, pred- 
siednik Turisti- 
stičkog saveza 

Hrvatske
u turizmu. Međutim, poslj^- 
njih nekoliko godina ono je 
zabilježilo takav skok za kakav 
bi inače trebalo pedeset i više 
godina. U daljnjem razvoju tu
rizma neophodno je ići na vla
stite snage uz angažiranje do
maćeg stanovništva, kao što su 
to prije učinile Vodice i Prupo- 
šten, gdje su u kratkom raz
doblju izvršeni revolucionarni 
zahvati u razvoju turističke pri
vrede. No, drug Jure Bilić je 
napomenuo i to da šibensko po
dručje, s obzirom da još uvijek 
nije razvijeno j da nije u mo
gućnosti da pruži kvalitetnije 
usluge koje traži suvremeni tu
rizam, neće biti u stanju sve to 
postići ukoliko se ne okrene na 
drugu stranu, tj. na dovođenje 
trgovačkih i servisnih poduze
ća iz Zadra, Splita i unutrašnjo
sti. Drug Bilić je u vezi s tim 
na kraju rekao — da međuop- 
ćinske relacije ubuduće treba da 
povezuju p>ojedine komune — 
ne samo na sektoru trgovine 
već i ugostiteljstva, (jj)

Humoreska

Kuća od šećera
u  našoj ulici iznikla je još jedna kuća. Lijepa i elegan- 

 ̂ . jča . S bal onima na drugom katu. S ulice se vide 
mode.no obojadisani zidovi. I jedna umjetnička slika. Slika 
veselih boja. Živa neka slika. Ovo je najljepša kuća u našoj 
ulici. Zovu je „Kuća od šećera". Zbog slatkog izgleda.

Prvi je u mjesecu. Sa mnom su na ručak došle i moje 
mjesečne prinadležnosti. Poslije ručka plan rashoda za te
kući mjesec. Treba pet kilograma šećera. Pet članova obitelji, 
svakom proporcionalno tri i po dekagrama dnevno. Pardon: 
ako sam loše računao.

Dolazim iz ureda kući. Tko zna po koji put prolazim 
ovom ulicom. Danas mala novost. S desne strane ulice četiri 
čovjeka kopaju zemlju. Očito fundament budućem nepo
mičnom stanovniku naše ulice.

— Ženo, još jedna kuća u našoj ulici —  rekao sam ženi.
— S desne strane, na uglu, da l — rekla je ona.
Sutradan sam vidio četiri čovjeka kako miješaju beton.

Sipaju ga u iskopanom jarku.

Malo pomalo i postavljen je kamen temeljac. Taj sve
čani građevinski čin obavljen je dvadeset i četvrtog u mje
secu.

— Nemamo više šećera — rekla mi je žena.
— Kako? Znači da si previše trošila. Nisi se držala 

mjere.
— Jesam, djeteta mi!
Uzeli smo još pola kilograma. Do kraja mjeseca bit će 

dovoljno.
Kuća u našoj ulici lijepo napreduje. Divota je gledati 

je. Bilo mi je drogo što tako lijepo raste jedan objekt. 
U gradu se mnogo gradi. Ali u našoj ulici to ide drukčije, 
brže,poletnije. Vrijedni neki radnici.

Svakog dana kad bih iz ureda polazio kući stao bih 
nekoliko sekunda pred ubrzanom izgradnjom i divio se. Zi
dovi kuće u našoj ulici rasli su kao u mitologiji. Do krova 
je još vrlo malo.

— Nestalo nam je šećera I — rekla je žena.
— Djeca sigurno jedu kad nas nema kući?
— Zaključavam ga. Nemoguće!
— Hm I
Kuća u našoj ulici dobila je svoju vanjsku formu. Nedo

stajao je samo krov. Bilo mi je strašno krivo kad jednog 
jutra nisam na gradilištu ugledao vrijedne radnike.

Sutradan se postavljao krov. Smiješio sam se od radosti.
— Bravo, momci! — rekao sam glasno. Bogami! — rekao 

sam glasno.
Na krovnom kosturu kuće u M ojoj ulici vijorila se troboj- 

nica. Postavlja se krov. Takav je običaj -  da se vijori zastava

pri postavljanju crijepa. Krov se zacrvenio. Kao obrazi sra
mežljive djevojke.

— Kako će ovo kuća biti lijepa? — mislio sam. Stanovati 
u njoj bit će pravi užitak. Ah, da mi je  stan u ovoj kući! 
U kući s rumenim krovom. Sa dva balkona na drugom katu. 
Već su postojali balkoni. Svi vanjski radovi su završeni. Već 
tada su ljudi iz Moje ulice prozvali najljepšu kuću u ulici 
„Kuća od šećera".

Peti mjesec žena me oko dvadeset i petog u mjesecu 
dočekuje istim riječima:

— Šećera je nestalo. Nemamo više šećera!
-  Idućeg mjeseca ja ću kupovati šećer.
Moja se žena uvrijedila: -  Znači, ti mi ne vjeruješ?
-  Ne, zaboga! Nisam to imao ni nakraj pameti.
Sa ulice sam kroz otvoren prozor vidio moderno bojadi- 

sane zidove. Na jednom zidu umjetnička slika veselih boja.
— I pet kilograma šećera — rekao sam u prodavaonici.
Ravno sam otišao u drugu prodavaonicu.
-  Molim vas lijepo, da li biste b ili tako ljubazni da mi 

izmjerite ovu vrećicu.
Bili su ljubazni.
Četiri kilograma i četri stotine i trideset grama.
Lijepa je kuća u našoj ulici. Mogu jo j zavidjeti sve druge 

kuće. I zato samo njoj pripada naziv „Kuća od šećera*. 
Ona svojim izgledom zaslužuje tako slatko ime.

Njen vlasnik, poslovođa trgovinske radnje u mojoj ulici, 
nije prespavao u njoj. Pri useljavanju došli su po njega služ
benici Narodne milicije.

N. Marinković



GOVORE NASTAVNICI O SVOME PREDMETU GOVORE NASTAVNICI O SVO

Da u našem školstvu sve stvari nisu stavljene na pravo  
mjesto, jasno je  svima onim a koji se bave odgojno-obrazov- 
nim procesom. Ne mislimo ovom prilikom  na još uvijek neo
dređene čvrste izvore fin a n c ira n ja  školskog obrazovanja i, s 
tim  u vezi, na re lativno niska lična p rim an ja  radnika  u p ro 
svjeti, već u prvom redu na kompleksne tokove procesa n a 
stave. Šta b i treba lo  u rad iti, šta isk ljuč iti iz prakse, a šta 
novog u n ije ti da bi se naše školstvo oslobodilo  sprega i p o 
sta lo  suvremeno i adekvatno potrebam a društva  -  p itan je  je
0 kojem se u pos ljedn je  vrijeme i te kako m nogo raspravlja. 
Vodeći razgovore s nekolicinom  šibenskih prosvjetnih ra d n i
ka, nismo ni te momente apstrah ira li, iako smo nasto ja li da 
akcentiram o svakodnevni „život" po jed in ih  predm eta i p ro 
blem e s kojim a se suočavaju oni koji ih p reda ju  u osnovnim
1 srednjim  školama.

PROF. IVAN BREšAN: SLABO 
PREDZNANJE UČENIKA — 
NAJVEĆA TEŠKOĆA U NASTA
VI HRVATSKOSRPSKOG JEZI
KA

Šta vam u procesu »prenoše
nja« znanja pričinja najviše 
teškoća i kako te teškoće ukla
njate? — pitali smo Ivana Bre- 
šana, profesora hrvatskosrpskog 
jezika u Gimnaziji u Šibeniku. 
On je bez razmišljanja rekao: 
»Kao i kod ostalih predmeta, 
tako i u nastavi hrvatskosrpskog 
jezika s književnošću najveću 
teškoću predstavlja slabo pred
znanje učenika, što se naročito 
osjeća u prvom razredu Gimna
zije. Međutim, samo predznanje 
u smislu poznavanja činjenica 
koje su vezane za nastavnu gra
đu i nije toliko problem koliko 
nedovoljno razvijena sposob
nost pismenog i usmenog izra
žavanja. Priroda predmeta je 
takva da su, možemo slobodno 
reći, ova dva momenta, pozna

(Naravno, to se odnosi isklju
čivo na školu u kojoj preda
jem). Međutim, ako uzmemo u 
obzir činjenicu da nam svake 
godine dolazi velik broj učeni
ka, i to s dobrim, vrlo dobrim, 
pa čak i odličnim uspjehom, 
kod kojih je slabo razvijena 
SDOsobnost samostalnog zaik- 
Ijučivanja i interpretiranja na
stavne građe, onda je jasno da 
u cjelokupnom našem sistemu 
nastave treba nešto mijenjati, 
i to iz temelja. To .su, među’im, 
zahtjevi koji znatno prevazilaze 
mogućnosti pojedinaca, radnog 
kolektiva, pa i općinskih orga
na; tako nešto može se zamis
liti i realizirati jedino na repu
bličkom ili saveznom nivou.

Da li učenici pokazuju dovolj
no interesa za predmet koji pre
dajete?

— Smatram da je nemoguće 
dati neki objektivni sud o tome 
koliko učenici pokazuju intere
sa za neki predmet naprosto

samo jedna u nizu prepreka 
koju treba stisnuvši zube pre
broditi da bi se došlo do matu
ralne diplome — i ništa više.
RAJNA GLINŠEK: MATERNJI 
JEZIK MOŽE POBUDITI INTE
RES KOD VEĆINE UČENIKA

Naš sugovornik Rajna Glin- 
šek nastavnik je matemjeg je
zika u osnovnoj školi »Simo 
Matavulj«. O svome predmetu 
ona nam je. među ostalim, ka
zala:

— Nastava matemjeg jezika 
odvija se po nastavnom planu 
i programu, koji ističu ospo
sobljavanje učenika u usmenom 
i pismenom izražavanju, pred
viđaju tematske cjeline govor
nih vježbi i detalinije obrađu
ju jezične grane. Sve bi to treba
lo da se što bolje i što sklad
nije obavi u procesu nastave. 
Samo, iskustvo to govori, nije 
sve moguće učiniti shodno že- 
Ijatma i potrebama. Hoću da 
kažem da teškoća ima. Meni se 
čini, u to .sam uvjerena, da u 
realizaciji novog programa naj
više teškoća pričinja upravo o- 
no što program naglašava, a to 
je usmeno i pismeno izražava
nje učenika. Naravno, ni u tom 
pogledu stanje nije svugdje 
jednako, a naročito, s e . ističe u 
pojedinim razredima lošeg sa
stava. Zamislite, na primjer, 
jedan VI razred sa sedamnaest 
Donavliača i toliko dovolinaša. 
Ili: VII razred sa petnaest pto- 
navljača i oolovičnim sastavom 
učenika koji su doišli iz svih os
novnih škola. Mislim da je sva
kome jasno, bar bi trebalo biti, 
da u ovakvim slučajevima i 
naflveće zalaganje nastavnika i 
njegovo požrtvovanje ostaju oez 
naročitih plodova, i, shodno 
tome, nezapaženi. U takvim

USISTEMUNASTAVE
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vanje građe i sposobnost njena 
interpretiranja, tijesno poveza
ni, upravo identični. N i^ je  vi
še nego u hrvatskosrpskom jezi
ku pričinja teškoće nespretno, 
sirovo i nekorisno izražavanje, 
od kojeg boluje više od pola 
naših učenika, naročito ako uz
memo u obzir da je razvijanje 
sposobnosti izražavanja glavni 
cilj nastave ovog predmeta. Je
dini način uklanjanja takvih 
slabosti bio je i ostaje; davati 
učenicirna mogućnost, upravo 
privoljavati ih na to da što više 
čitaju, što više pišu i što više 
usmeno izlažu.

Šta bi po vašem mišljenju 
trebalo uraditi da se poboljšaju 
uvjeti za tiasitavu hrvatsko
srpskog jezika?

— Ukoliko se pod tim podra
zumijevaju vanjski, objektivni 
uvjeti, koji ne zadiru u sam 
proces i organizaciju nastave, 
smatram da bi tu trebalo promi
jeniti vrlo malo ili čak ništa.

zato što je nečiji interes uvje
tovan njegovim ličnim sklono
stima i ambicijama. Ukoliko se 
pod interesom podrazumijeva 
odnos i afinitet učenika prema 
predmetu neposredno u toku 
izlaganja građe, onda mislim 
da se ni jedan nastavnik hrvat- 
skosipskog jezika ne može na 
to ootužiti, jer je karakter na
stavne građe takav da uvijek 
raspaljuje maštu i potiče na 
razmišljanje. Ali, ako interes 
uzmemo u smislu životne ambi
cije, onda stvar stoji sasvim 
drugačije. Činjenica je da sam 
predmet pruža veoma male, go
tovo nikakve perspektive u 
najpraktičnijem životnom po
gledu čak i za one talentirane 
(kojih je, usput rečeno, malo), 
pa je posve prirodno da su am
bicije, a time i interesi učenika 
na ovom polju mali, znatno 
manji nego na području tzv. eg
zaktnih znćmosti. Mogu još na
dodati i to da je za velik broj 
učenika hrvatskosrpski jezik

— O tome nije lako, ovako 
naprečac, govoriti, ali da bi 
nešto trebalo učinili, to je iz
van dvojbe. Meni se čini da bi 
trebalo, na primjer, pi-venslve- 
no voditi računa o sastavu raz
reda, po mogućnosti »stapati« 
djecu sa sela i grada, jer i to 
nuzže bili uzrok mnogih ne
daća — s obzii'om na predzna
nje, na uvjete života, itd. Pored 
toga, vjerujem da bi trebalo 
aktivirati sve nastavnike u pot
pomaganju. hrvatskosrpskog 
jezika, obogatiti knjižnice većim 
brojem knjiga i većim brojem 
primjeraka. Čini mi se ne
obično važnim uputiti roditelje 
kako će pomoći djeci kod uče
nja. Veoma je značajno i Lo- 
podvlačim — ne gubiti volju 
pred teškoćama i radikalno rje
šavati sve probleme. A proble
ma ima. Eto, nabrojila sam ne
ke, iako njihov spisak time nije 
iscrpljen.

Iza onoga što ste kazali mog
lo bi se zaključiti da dio uče
nika ne pokazuje dovoljno inte
resa za matemji jezik. Ili mož
da griješimo u toj pretpostav
ci?

— Ne bih se u potmmosti slo
žila s takvim rezoniranjem. Ne 
bi se moglo reći da učenici po
kazuju odsustvo interesa za hr- 
vatskošrpski jezik. Uvjerena 
sam da matemji jezik svojom 
raznolikošću može pobuditi in
teres kod većine učenika. To se 
zbilja i događa, 'a  taj ptosto- 
jeći interes neki razvijaju u slo
bodnim aktivnostima. Mogu 
kazati da ,su to ujedno i najak
tivni u učenici u razredu. Upra
vo oni obnavljaju našu snagu i 
čine da ne zažalimo što smo 
izabrali ovo zvanje. A to, mLs- 
lim, može biti dobar p>oticaj 
da se teškoće o kojima sam go
vorila premoste lakše, bezbol
nije, ali. naravno, ne i da se sa
svim uklone.

UROS OLUJIĆ: ZORNA NASTA
VA SE ZAPOSTAVLJA, ALI 
OPRAVDANJE POSTOJI

Šta o nastavi svoga predme
ta — fizike ■— mlsU Uroš Olu- 
jić, nastavnik u III osnovnoj

školi, rekao nam je u razgo
voru:
— Predajem fiziku u svim sed

mim i osmim razredima i neka 
iskustva su već tu. Ali je naj
važnije u nastavi fizike — ne 
verbalnost, već zornost. Koliko 
u tom pogledu mi možemo ura
dili? Ne mnogo. Fizika je pred
met koji treba da kod učenika 
razvija naučni pogled na svijet, 
ledan od puteva, bez sumnje 
najvažniji, k tom cilju jest da 
se nastavu izvodi što zornije. 
Situacija je, međutim, više ne
go loša, jer naša škola raspola
že minimumom nastavnih po
magala, a bez toga, što se kaže, 
ne, ide. Nemamo sredstava da 
nabavimo potrebna učila, a ona 
s kojima raspolažemo nisu do
voljna, ni izdaleka nisu dovolj
na. Napomenut ću ujedno da ne 
raspolažemo ni učionicom ili 
kabinetom gdje bi se eksperi
menti izvodili. A bez njih, ra
zumljivo je svakome, od fizike 
u većini slučajeva ostaje — 
ime. Srži, međutim, nema.

Kako se onda snalazite?
— Pa, nedostatak učila, da ta

ko kažem, ublažujemo na taj 
način što nastavnici svih škola 
u Šibeniku rado jedan drugom 
pomognu i učila piosuđuju. Do
kad će trajati ta »posudba«, ne 
mogu kazati (A tko može?!), ali 
vjerujte da svi čekamo čas ka
da više neće biti potrebna. Po
red toga, i sama djeca nam po
mažu, jer neki od njih imaju 
smisla, a i volje, pa izrađuju 
pojedina učilaj naravno ona je
dnostavnija. To objašnjavam i 
tako da učenici vole fiziku, ali 
da bi im taj predmet bio još 
draži, pod pretpostavkom da 
škola raspolaže potrebnim na
stavnim pomagalima i kabine
tom — o tome uopiće ne treba 
dvojiti.
PROF. MIRKO LIVAKOVIĆ: 
TAJNIK PODRUŽNICE POVI
JESNOG DRUŠTVA: NEDOVO
LJAN FOND NASTAVNIH SATI

— Nije lako u jednome krat
kom razgovoru iznijeti komplek
snu problematiku povijesne na
stave u našim školama. Stoga

ovom prilikom mislim ukazati 
samo na jedan problem koji se 
javlja u procesu realizacije pro
grama nastave povijesti u os
novnoj školi. Radi se, naime, o 
fondu nastavnih sati za obradu 
gradiva povijesti. Višegodišnjim 
iskustvom došao sam do zak
ljučka da sadašnji broj sati 
za izvođenje nastave povijesti u 
osnovnoj školi (po dva nastavna 
sata na tjedan) ne odgovara 
realnim mogućnostima obrade 
planiranog gradiva u VI i VIII 
razredu, dok se gradivo VII 
razreda može lakše obraditi s 
obzirom na opseg građe i uz
rast učenika toga razreda. Da je 
uistinu tako, potvrđuju i iden
tične primjedbe nastavnika os 
novnih škola i nastavnika osta
lih škola drugog stupnja. Stoga 
mi se čini da bi trebalo u VI i 
VIII razredu povećati fond na
stavnih sati na po tri sata tjed
no.

Da li je to sve?
— Nije. S tim u uskoj je vezi 

i pitanje unapređenja nastave 
povijesti kao i kvalitet znanja 
učenika. Naime, poznato je da od 
pravilnog izbora i primjene 
metode i oblika rada u nastavi 
povijesti zavisi kvalitet povi
jesnog znanja i uspjeh obrazov- 
no-odgojne djelatnosti u tom 
predmetu. Logička sthiktura i 
specifičnost historijskog mate
rijala traže i primjenu odgova
rajućih metoda i prikladnih 
nastavnih oblika. U našim su 

. školama, međutim, nastavnici 
povijesti pri obradi građe, zbog 
.dobivanja na vremenu, prisilje
ni da se uglavnom ograniče na 
upotrebu metode usmenog izla
ganju i na klasični frontalni oblik 
iznošenja nastavnog gradiva, ia
ko bi nekad rado upotrijebili 
i neku drugu prikladniju meto
du i oblik rada. Zbog te jedno
stranosti brzo popušta interes 
učenika za povijesnu građu, a 
to se, stisvim razumljivo, nega
tivno odražava i na kvalitet zna
nja.

Razgovor vodio: Đ. BECIR

slučajevima, a govorim o školi 
u kojoj radim, o situaciji u 
školi »S. Matavulja«, aktivnost u 
čenika je minimalna, plan okr
njen, a nekoliko boljih učenika, 
ako ih ima, osjetno su oštećeni. 
Ovakav sastav razreda diktirali 
su neki razlozi, ali mislim da se 
njima ne bi smjele, ne bi treba
le pravdati teške posljedice.

Zanimalo bi nas, drugarice 
Glinšek, šta bi trebalo uraditi 
da se poboljšaju uvjeti za na
stavu vašeg predmeta?

K N IN  O V I H  D A N A
KONFERENCIJA SINDIKAG

NE PODRUŽNICE POŠTARA
U prisustvu direktora PTT po

duzeća Šibenik Kreše Cipčdća u 
Kninu je održana sindikalna 
konferencija poštara kninske 
komune. Tom prilikom je istak
nuto da je na kninskom podru
čju mnogo učinjeno u pogledu 
razvoja i unapređenja poštan
ske službe, kao i na modernizn- 
ciii opreme. Pošta u Kninu do
bila je novu zgradu, a od 1. 
listopada puštena je u rad auto
matska telefonska centrala, pa 
je time znatno poboljšan rad 
u mjesnom saobraćaju. Tok'un 
iduće godine, kako se predviđa, 
kninska oošla dobit će potrebne 
uređaje koji će omogućiti auto
matizaciju telefonskog saobra
ćaja i u međugradskom saobraća
ju.

Na konferenciji poStarskih 
radnika kninske komune bilo 
je govora o uključivanju pošta 
u privrednu reformu, o integra
cionim kretanjima u oblasti 
PTT saobraćaja, kao i o pita
njima za brže i uspješnije rje
šavanje nekih dosada neriješe

nih probi ema u okviru pojedi
nih pošta ovog područja i po- 
štarskih radnika.

OD SADRE I GIPSA DO GIP-
S,\NJH PREFABRIKATA
U Kosovu kod Knina postoje 

velike zalihe sadre, koja je do
nedavno odhizila u neprerađe- 
nom stanju. Otkako je sagrađe
na tvornica zja pečenje gipsa, 
potrošačima se nc isporučuie 
sirova sadra već pečeni gips. Iz 
kosovske gipsare .snabdijeva se 
oko 90 ]X)sto cementara u zem
lji. Tvornice cementa dodaju 
gips prilikom proizvodnje toga 
toliko traženog građevinskog 
materijala. Mogućnosti kosov
ske gipsare su velike. »Knin- 
gips« se priprema za izgradnju 
novog pogona u Ko.s<rvu, sa na
mjerom da proizvodi gipsane 
prefabrikate, potrebne za indu
strijski način gradnje stambe
nih i drugih objekata.

MODERNIZACIJA CESTE
KNIN — ŠIBENIK
Na inicijativu Skupštine opči

ne održan je sastanak s

predstavnicima privrednih or
ganizacija, na kojemu je izlože
na potreba modernizacije ceste 
Knin — Šibenik. Preporučeno 
je organima upravljanja da u 
granicama svojih mogućnosti 
izdvoje izvjesna sredstva za po
trebe modernizacije kninske di- 
lonice, tj. dijela cesta koja prolazi 

kroz područje triju komuna: 
šibenske, drniške i kninske.

Za dionicu dugu 16 kilometa
ra, keja ide od Knina do grani
čnog sela s drniškom komunom, 
treba investirati oko 50 miliju
na dinara, kao učešće kninske 
komune. Dosad je osigurano 
samo 15 milijuna. Ostalo treba 
priikppitj.

RADOVI U NOVOM POGONU
TVORNICE VIJAKA
U okvini inodeinizncije pogo

na Tvornice vijaka, u prostoru 
gdje će bili uređaji za površin
sko čišćenje sirovine, vrši se 
oblaganje bazena vatrostalnom 
opekom. Nova lu/nra Tvornice 
vijaka bit će većeg kapaciteta 
od dosadašnje.

NOVA PRODAVAONICA
AUTO-HRVATSKE
Kuin je ovih dana dobio još 

jednu specijaliziranu i suvre
meno uređenu prodavaonicu. To 
su poslovne prostorije Auto-Hr- 
vatske, koje se nalaze u novo
gradnji u Ulici Petra Drapšina, 
nedaleko Sinobadove glavice 
gdje se formira novo gradsko 
naselje.

Zbog širokog asortimana re
zervnih dijelova za motorna vo
zila kao i raznih vozila, od mo
peda do fijata 600, kninskoj 
prodavaonici Auto-Hrvatske o- 
braćaju se potrošači ne samo s 
područja sjeverne Dalmacije već 
i Like i Bosne.

RAD POKRETNOG KINA
Kino-.sckcija Radničkog sveu

čilišta prikazat će tokom ove 
sedmice u nekoliko sela kninske 
komune filmove domaće proiz
vodnje »Marš na Drinu« i 
»Skoplje 63«. (AM)



centar - 
to  ?

Osnovni zadatak Medicinskog centra, onakvog kakav 
je on danas, jer pružanje zdravstvene zaštite u različitim  
oblicim a: počevši od prvih pregleda u ambulantam a opće  
prakse, pa preko specijalističkih pregleda, dispanzerskih 
usluga, patronožne službe, stacionarnog liječenja u bolni- 
čkim odjelima, do najrazličitijih  usluga pratećih službi: la 
boratorija, RTC, itd.

O funkcioniranju  ove institucije, kojoj gravitiro i mno
go šire područje od bivšeg kotara Šibenik, brine se oko 560 
zdravstvenih radnika i službenika, od čega 86 liječnika.

Dvanaest odjela Medicinskog centra raspolaže sa 
789 kreveta. Kroz 9 mjeseci ove godine ostvareno je  201.148 
bolno-opskrbnih dona. Iskorištenost kapaciteta iznosila je  
93,38 posto.

Kroz devetomjesečno razdoblje samo na odjelima bol-
I v \7  TRČ'T A \ / A  M A C  i : r \ T r \  D P o r A D T P D  n /ce  L/froseno je 78. 650 različitih lijekova, te hrane u vri- 
I Z V J E Š T A V A  N A S  F O  T O - R E P O R T E R  ^^2 m ilijuna 157 tisuća dinara.

U prvih 6 mjeseci ove godine porasli su mnogi tro 
škovi. Samo povećanje troškova za lijekove iznosilo je  8 posto 
ili 6 m ilijuna i 449 tisuća dinara. O d togo se više od 5,5 
m ilijuna odnosi na lijekove izdate u vonbolničkoj službi.

■ U p rizem lju  zgrade In te rnog  o d je 
la, pred vratim a EKG am bu lan te , 
čeka ju  s trp ljiv i g ra đ a n i. S lužbenica 
up isu je  irriena u svoj notes i prim a 
zelene kn jižice. Jedna žena p ita : 
»Čekam od 7 sati. Kad ću doći na 
red?« S lužben ica : »Sjedi tam o i ne 
g u ra j se, doći ćeš već na red ^a d  
si zap isana . . .!«

Sam o dv ije  m inute  nakon togo 
hodnikom  pro laz i žena sa seta u 
p ra tn ji dv iju  sestara koje nose dvoje 
m ale  d jece. L jubazno razgovara ju  
s n jihovim  m ajkam o i vode ih p re 
ma d ispanzeru  za zaštitu vida.

»N ikada  više u ovu bo ln icu«, iz ja 
vio je jedan  p a c ije n t n apušta juć i K i
rurški od je l. »O vdje se ne može d o 
b iti krvi ko liko  bi tre b a lo  da spasiš 
život.«

»Kirurški o d je l je prava klin ika« , 
rekla je jedna  p a c ijen tica . »O vdje 
se da b o rav iti. O vd je  čovjek gotovo 
i zabo-av lja  g d je  je.«

M nogo supro tn ih  u tisaka i m nogo 
suprotn ih  postupaka. U je d n o j od 
n a jko m u n ika tivn ijih  in s titu c ija  na

Kako o c ije n iti k ritike  g ra đ a n a  i 
p a c ijen a ta , ko je su gotovo pos lov ič
no rasprostran jene?  Kako uhva titi 
konce je d n og  organ izm a od 451 č la 
na zdravstvenog osob lja  i 108 služ
benika?

Počeli smo od onga »površinskog«, 
što smo re g is tr ira li u uvodu. Č in ilo  
nam  se da je  to norm a lno. Izvje
šta ji i »suhi« po ka za te lji mogu doći 
na red i kasn ije. C enta r je tu radi 
g ra đ a n a  i svojih p a c ijen a ta , leđna 
po java  je  u o č ljiv a : zam jerki se ču 
je zaista m nogo. No, kad bism o ih 
» filtr ira li« , m ora le  bi o tpasti sve one 
koje su izazvane trenu tn im  uzbuđe
njem i nervozom, pa i s labom  sna- 
laž ljivošću p a c ije n a ta . O sta je  ipak 
jedna  težina tih  zam je rk i: i l i je č n i
cim a i nižem m edicinskom  osoblju , 
i to ovim a pos ljed n jim a  d a leko  više. 
I nad tim  se zaista ponekad  treba 
zarr.'islitl. K ra jn je  je vrijem e da se 
m edicinsko osob lje  i na o d je lim a  i u 
am b u la n ta m a  postavi prem a p a c i
jentim a, i još šire, PREMA G R A Đ A 
N IM A , na nivou koji će g a ra n tira ti

našoj opć in i, u M edicinskom  centru, 
ima o b ilje  m a te rija la  za novinarsku 
b ilježn icu .

Živost je  veća nego u b ilo  ko jo j 
tvorn ic i, a ovo n ije  tvorn ica. I baš 
zato im o m ogućnosti da zapaža i 
k ritiz ira .

U želji da nap išem o reportažu o 
M ed ic inskom  centru, m ora li smo p ro 
vesti više sati među pa c ijen tim a , po 
hodnic im a, po a m b u la n ta m a  i b o l
n ičkim  sobam a. Kako funkc ion ira  
ova zdravstvena ustanova sada, 29 
god ina  nakon rata?

Što je  to  M ed ic inski cen tar n a 
kon što je p ro m ije n io  niz svojih o r
gan izac io n ih  form i, od ko jih  su n e 
ke b ile  i fundam en ta lne?

više poštovanja, s trp ljivosti i b la 
gosti.

Na sreću, n ije  teško p rim ije titi da 
nepovje ren je  p a c ije n a ta , stvoreno 
veoma često prvim  u tiscim a, iščezava 
kad osjete da se na laze ond je  g d je  
se vodi briga  o n jihovu zdravlju  i 
n jihovim  životim a. Cim prekorači 
prag neke bo ln ičke  sobe, p a c ijen t 
osjeci o lakšan je  i n jegov stav, bar 
jedn im  d ije lom , poč in je  da se m i
jen ja.

ČESTO SE NE ZN A —  DA JE I 
VRIJEME N O VAC  
. . . Paradoksi su često veoma re 

la tivn i, zapravo n jihovi uzroci. Ali 
oni im aju  svoju težinu, osob ito  kad 
se radi o vremenu.

»Zar n ije  paradoksa lno«  —  p o 
tuž ila  se je d n a  tru d n ica  —  »da d a 
nas, više god ina  nakon u k id a n ja  p r i
va tne lije čn ičke  prakse, trebam  15 
dana  dok obavim  redovite  p reg lede  
srca, p luća, krvi, itd?

Jedan m lad i radn ik  iz šibenske 
oko lice  rekao nam  je, m eđutim , da 
je rezu lta t niza la b o ra to rijs k ih  p re 
traga  u Dom u zd rav lja  d o b io  u roku 
od nepuna tri sata. A u tom  la b o 
ra to r iju  izvrši se 200 ra z lič itih  p re tra 
ga dnevno, i to  uz m aksim a lno  za 
la g a n je  8 zdravstvenih te h n iča ra  u 
skučenom  p rosto ru !

V rijem e zaista tje ra  lju d e  »iz ko 
že«. Pred a m b u la n ta m a  opće prakse 
još uvijek se dugo  čeka, osob ito  
pred d je č jim  a m b u la n ta m a  ili pred 
D ispanzerom  za zaštitu žena. Pa
cijent,. m eđutim , ne ulazi u to —  
ZAŠTO je to tako? O n često ne zna 
da lije čn ik  izgub i više vrem ena na 
a d m in is tra c iji u vezi s p reg led im a  
nego na samom preg ledu . Istina, to 
vrijem e nisu u C entru »snim ali«, a li 
se opće n ito  sm atra da ono oduzim a 
lije čn iku  n inogo  d ra g o c je n ih  sati, a 
tim e i p a c ijen tu . Sve te » form alnosti«  
treb a lo  bi da o b a v lja  m edicinsko o- 
sob lje, a li ono to n ije  u m ogućnosti 
ni ob je k tivn o  ni —  su b jektivno !

Putovanja  rad i sp e c ija lis tičk ih  p re 
g leda  veoma su česta. Tu se g ub i i 
vrijem e i novac, o sob ito  ako se zna 
da svaki d ru g i p a c ije n t ko ji »prođe« 
kroz a m b u la n tu  biva upućen speci
ja lis ti. Samo u kolovozu ove god ine  
p u tova lo  je pu tn im  na logom  u grad 
2.246 bo lesnika.

U više s lučajeva isp lać ivan i su 
putn i nalozi i onda kad su a m b u la n 
te vraća le  p ac ijen te  —  n e p re g le d a 
ne! I to je rezu lta t čekan ja . U M e 
d ic inskom  centru sm atra ju  da bi, 
među osta lim , i jedan  s tim u la tivn iji 
sistem n a g ra đ iva n ja  riješ io  sva ta 
čekan ja  i v raćan ja . No, u p o s lje d 
n jih  deset god ina  su troškovi zdrav
stvene zaštite rasli brže nego d o 
hodak. Pri takvo j d in a m ic i je d a n  od 
tem e ljn ih  p rob lem a je : kako to zau
staviti?  Ističe se da bi se troškovi 
zdravstvene zaštite m ora li k re ta ti u 
okviru m a te rija ln ih  m ogućnosti: tro 
šiti o n o liko  ko liko  se ima. Taj bi 
movens tre b a lo  da postane i o b je k 
tivno m oguć, a li tako  da se pri tome 
ne sm an ju je  ni obu jam  ni kva lite t 
zdravstvene zaštite. A li, i za t o tre 
ba v re m e n a !

D A  LI SU ISKORIŠTENE SVE
M O G U Ć N O STI?

Sve ono što p a c ije n t ili ob ičan 
pos je tila c  može ovd je  p r im ije titi, sve 
ono što je  uoč ljivo  već pri prvim  su
sretim a, ima i svoju d rugu  stranu ; 
to su sredstva i m ogućnosti. M noge 
ideje često nisu u m ogućnosti da 
budu rea liz irane . Zato  se vodi ra ču 
na i o postupnosti i o h itnosti.

A n ti tuberku lozo  i d ispanzer, n je g o 
vo u ređen je  i fu n k c io n ira n je  izaz iva
ju poštovanje . U ovim  p ros to rijam a, 
g d je  se, nekako instinktivno , govori 
samo šapatom , v la d a  na jveći red. 
Briga o bo lesn ic im a je sistem atska. 
Vodi se posebna ka rto te ka  bo lesnika  
sa č ita vo ga  šibenskog p o d ru č ja . Č e
kan ja  nema m nogo, o p h ođ e n je  s p a 
c ije n tim a  je  p rim je rn o  i ko rektno .

»Samo«, ču li smo od nekih p a c i
jen ta , »ovo n ije  d o vo ljno . Srčani b o 
lesnici, na p rim je r, još uvijek ne
m aju  »svoj« d ispanzer, iako  je  on 
p redviđen još u p roš lo j g o d in i, pa 
je, štoviše, ušao i u o rga n iza c io nu  
shemu M ed ic inskog  centra«.

Na K iruškom  o d je lu  teško da  se 
mogu uočiti nedostaci, b a r oni ko ji 
nisu strogo  stručne p rirode . D vije  
o p e ra c io n e  dvo rane  d o b ro  su o p 
rem ljene. Estetski i likovno  č itav, je 
o d je l ukusno uređen. On je  već d o 
živio m noge kom p lim en te , a li —  kao 
po  o b ič a ju '—  i k r itik e ! Tam o se, 
tobože , i suviše p o troš ilo  . . .

Na O d je lu  za uho, g rlo  i nos čuli 
smo ovakvu p rim je d b u : »Na nekim  
m jestim a p o troš ilo  se m nogo para , 
a  ovd je  n ije  n itko  ni prstom  m aknuo. 
P rostorije  su d o tra ja le , neh ig ijenske, 
sobe p repune kreveta. N ije  a s fa lti
ran b o ln ičk i krug, pa su- nam  h o d 
nic i puni b la ta.«

•O pćenito , h ig ije n s k e * * i san itarne  
p rilike  še sta lno  p o b o ljša va ju . Pa i , 
pored to g a  Je hodnik  RTG (ren tgen) 
u zgrad i In te rnog  o d je la  p u n ^o tp a - 
daka. Č ini se dg n ikom e rre pada., 
na p am e t' da ga u toku ju tra  č is ti!

A  opet, u stilu  spom enutih  p a ra 
doksa, na o d je lu 'in te rn e  smo v id je li 
kako se peru i podovi i z idov i! Po
dovi svaki dan, a zidovi svakih 8 
dana. U ta  se dva s luča ja , n a ra v
no, ne rad i o nekim  »m ogućnosti
ma«, već - o raz lič ito m  s tupn ju  p ri- 
lažen ja  p ita n jim a  čistoće i h ig ije n e .
* Istina, im a m nogo važn ijih  stvari 
i ne , može še sve u č in iti od jednom , 
osob ito  kad se rad i o tom e da nema 
d o vo ljn o  sredstava. Za ovu go d inu  
b ilo  je  p la n ira n o  oko 80 m iliju n a  d i
nara  u la g a n ja  u osnovna sredstva. 
O d toga  je  ostvareno nešto više od 
50 posto (na b a v lje n  i m on tiran  novi 
ko tao, rekonstru irana  ko tlovn ica , re
konstru irana  parna  mreža, vodovod 
to p le  vode i, ug lavnom , in s ta lira n o

Kao majka svome 
djetetu:
nahraniti, utje
šiti, maziti...

cen tra ln o  g rija n je ). Bo ln ičk i krug još 
n ije  a s fa ltira n . U u ređen ju  p o je d in ih  
o d je la  ide se postepeno, prem a p o 
trebam a. No, svatko te po trebe  tu 
m ači prem a svome nahođ e n ju . O so
b ito  kad je u p ita n ju  p rio rire t u la 
g a n ja .

O SAM NAEST RAZLIČITIH SLUŽBI

M no g im a  je nepoznato  što sve u 
svome sastavu im a M ed ic insk i ce n 
tar. O b ičn o  se zna za Boln icu i 
Dom na ro d n o g  zd rav lja , a li se ne 
zna da je  M ed ic insk i ce n ta r m nogo 
više od toga, je r  on u sebi u k lju 
ču je  ove službe: h ig ije n sko -e p id e - 
m iološku, službu opće prakse, služ
bu za zaštitu  žena, službu za zaštitu 

školske d jece i om lad ine , službu za 
zaštitu d o je nča d i i predškolske d je 
ce, zatim  službu za su zb ijan je  tu 
berkuloze, za unu trašn je  bo lesti, k i
ruršku službu, o rto p e d iju , m ed ic in 

sku re h a b ilita c iju , službu za su zb ija 

n je  kožnih i spo ln ih  bo lesti, službu 
za zaštitu  v ida. službu za suzb ijan je  
kožnih i spo ln ih  bo lesti, službu za 
zaštitu v ida, službu za uho, g rlo  i 
nos (o to rin a ), službu za zaštitu usta 
i zubi, službu za živčane i duševne 
bo lesti, rentgensku službu, pa tronaž- 
nu službu i službu m ed ic ine  rada . U 
sastavu C entra  na laze se i ce n tra ln i 
la b o ra to rij, po l i k lin ičk i la b o ra to rij, 
a p o teke  i p rosektura. S tan ica  za h it
nu pom oć zasad rad i kao  dežurna 
služba. Prije 20 g o d ina  n ije  posto 
ja o  ni m ali d io  svega toga.

U bo ln ic i M ed ic inskog  cen tra  p o 
sto ji 12 o d je la . O d  n jih  je  najviše 
op terećen  O d je l za duševne bolesti, 
i to  zbog toga  što n jem u g ra v itira ju  
bo lesn ic i iz veom a širokog pod ru č ja , 
čak do  Bosne i H ercegovine. On 
raspo laže sa 165 kreveta, a li su oni 
iskorišten i sa 140,38 posto ! To je  
stvarno previše. Interrvi od je l raspo
laže sa 100 kreveta i iskorišten je  sa 
97,77 posto. O rto p e d ija  svojih  18 
kreveta koristi sa 97,88 posta. O čni 
o d je l 47 kreveta koristi sa 88,29 p o 
sto, k iru rg ija  74 kreveta sa 81,43 
posto, itd . Postotak prosječnog ko 
riš ten ja  bo ln ičk ih  ka p a c ite ta  od 
93,38 posto »diže« ta ko  v isoko -up ra- 
vo p re n a trp a n i O d je l zo duševne b o 

lesnike. On je  za 9 p ro te k lih  m jese
ci im ao i na jviše ostvaren ih  b o lno- 
•opskrbn ih  dona  (b lizu  63 tisuće). 
Na drugom  je  m jestu In te rn i o d je l 

sa 26.691 b o ln o -o p skrb n ih  d ana. Z a 
tim  do laz i G in e k o lo š k o -p o ro d iljn i o d 
je l sa 19.424 d ana, dok svi osta li 
o d je li im a ju  m an je  od 16.500 b o lno- 
-opskrbn ih  dana.

Naučnoistraživački 
i laboratorijski 
rad u medicinskim 
ustanovama predsta
vlja izuzetno važan 
rad

R azum ljivo, n ije d a n  g ra đ a n in  ne 
želi da se nađe  u ulozi bo lesnika  i 
da mu se tako  »pruži« p rilik a  da 
k ritiz ira  i zam je ra  na svakoj s tran i.

No, kad se već u takvo j s itu a c iji 
nađe, onda  zaista n ije  sprem an na  
neku »kom prom isnu« loritiku. N je g o 
va k ritika  često seže od n a jn iž ih  do 
na jv iš ih  instanca  ove zdravstvene in 
s titu c ije . Pa ipok, ne može se poreći 
č in je n ica  da  i takv i lju d i nem a ju  u 
suštin i d o vo ljn o  po v je re n jo  u one ko
jim a  su p o v je rili svoje zd rav lje  i svo
je  ‘ živote.

Č ini nam  se da je  M ed ic insk i cen 
ta r  u istinu  dosegao  zavidan s tupan j 
u p ružan ju  zdravstvene zaštite  g ra 
đ a n im a , a li isto ta ko  da bi se m og lo  
postić i neuspored ivo  više kad b i se 
o rg a n iz a c ija  b o lje  p r ila g o d ila  p o tre 
bam a, poslovi nešto in te n z iv ira li, a 
što je  osob ito  važno, o p h o đ e n je  po 
d ig lo  na viši nivo. Za to  su o pe t p o 
treb n i i rno^ralni i m a te r ija ln i s tim u 
lansi.

Tekst i sn im ke: Joško Ć e la r
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Inspekcijske službe Skupštine općine im aju pune ruke 

posla. No, uporedo s tim vjerovatno nailaze i na razne —  
objektivne i subjektivne —  teškoće. Zan im alo  nas je, na p rim 
jer, šta drugovim a koji rade u tim službama zadaje najviše 
teškoća u poslu, čime su oni u posljedn je  vrijeme najviše 
zaokupirani. N ije  b ilo  naodm et da se obavijestim o i o tome 
da li, s obzirom na de lika tnost rada koji obavlja ju , dobiva ju  
dovo ljno  podrške sa strane i da li, možda, ima pokušaja da 
se izvjesne negativnosti iz d je lokruga  njihova rada zataškaju. 
Radi toga smo p os je tili drugove u inspekcijskim  službama i 
zam olili ih da nas obavijeste o tim i drugim  p itan jim a.

Inž. U U B O  KOVAĆEVIĆ:

TREBALO BI PREINAČITI I DOPUNITI DANAS VEĆ ZASTARJELI UR

BANISTIČKI P U N  GRADA ŠIBENIKA

—  Rod u odje lu  je vrlo živ i interesantan, jer u stvari, rješaTamo 
problem e od prve zamisli izgradnje objekta pa do njegova završetka 
i upotrebe. Najviše teškoća zadaje rad sa strankama, je r koliko god 
ima ugodnih i razumnih stranaka —  to liko isto ima i onih koji »naše 
susrete« čine »uzbudljivim« bez stvarnih potreba. Eto, da tako kažem.

naš posao je takav da ga ne možeš obavlja ti ako nemaš dobre živce,
U posljednje vrijem e najviše nam teškoća prič in ja  takozvana divlja 

izgradnja. Naime, dok u investicionoj privrednoj i društvenoj izgradnji 
u tom smislu nema teškoća, privatna izgradnja stambenih zgrada i 
vikend-kućica bez dozvole dosiže velike razmjere, pa otud i problemi.

VIKEND-KUČICE N A UDARU

—  Rekao sam da se u posljednje vrijeme »razmahala« izgradnja 
vikend-l^ućica, i to  u to liko j mjeri da uistinu p rije ti opasnost da se 
dobrano omete pravilna izgradnja u priobalnom  pojasu —  sve to 
unatoč općinske odluke o načinu izgradnje u predje lim a dgž Jadranske 
ceste. Kažnjavanje preko suca za prekršaje, uza svu dobiodošlost, nije 
dovoljna, a ni efikasno. No, u najskorije će vrijem e Skupština općine 
'don ije ti dvije od luke; O dluku o načinu izgradnje u urbaniziranim  m jesti
ma i O dluku o uvjetim a za gradn ju  u seoskom neurbaniziranom  područ
ju  općine. Tim odlukam a b it će točno precizirani i uvjeti po kojima če se 
moći g ra d iti na b ilo  kojem punktu općine, te će se poduzim ati znatno 
strožije mjere protiv prekršitelja nego što je to  bio slučaj do sada. 
N apom ilijem  da će se tim mjerama predvid jeti i rušenja »divljeg« objekta. 
Time će; se, nadam  se, konačno uvesti red u izgradnji na području naše 
komune.

POTREBNO JE ŠTO PRIJE IZRADITI URBANISTIČKE PLANOVE ZA 

PRIOBALNO PODRUČJE KOMUNE

—  Pa bi naša služba još bolje rad ila , treba lo  bi dd Skupština 
općine, u prvom redu, usvoji odluke o kojima sam m alo prije  govorio. 
Uporeda s tim odlukam a o uvjetim a izgradnje, don ije t će se i odgo
varajuće kaznene odredbe, koje bi suci za orekršaje treba li br«o i 
efikasno prim jen jivati. Posebno bih htio naglasiti —  i molim vas da to 
zabilježite  —  da je neophodno potrebno izraditi odgovarajuće urban i
stičke planove za prioba lno područje šibenske komune, je r bez njih nije 
moguće zamisliti pravilno usmjeravanje izgradnje pojedin ih  mjesta, o 
time ujedno ni kontrolu nad tom izgradnjom. Planove koji se nalaze u 
razradi za Vodice, Primošten i Tijesno treba lo  bi da Skupština općine 
što prije  odobri. Uz to, veoma je važno da se priđe razradi u rban i
stičkih planova za područje M urtera i Betine, je r su tamo problem i divlje 
izgradnje veoma akutni. Pored toga, postepeno bi treba lo  regulira ti i 
druga interesantna područja, a također pre inačiti i dopuniti danas 
već zastarje li urbanistički p lan grada Šibenika.

Pitate o podršci i »kočenjim a«! M ogu vam reći da dobivam punu 
podršku, kako nadležnih organa, tako i drugih inspekcijskih službi. U 
teškim i de likatn im  slučajevima, kakvih u našoj praksi ima prilično, to 
jest —  i može b iti stimulans za bo lji rad.

ANTE G AČ IN A;

TRŽIŠNIM INSPEKTORIMA JE ZA JOŠ BOLJI RAD NEOPHODNA, 

PORED OSTALOG, I SVESRDNIJA POM OČ GRAĐANA

—  Posao tržišnih inspektora nije lak, je r podrazum ijeva nadzor 
nad kompleksnom oblasti privrednog života. Ta široka oblast regulirana

je velikim brojem propisa, sa nizom dopuna i izmjena, a to, naravno, 
zahtijeva i te kako sam oprijegoran napor da bi se svi ti propisi mogli 
pravilno prim jenjivati.

Inače, mogu vam kazati da se rad Tržišne inspekcije odvija  samo
in ic ija tivno u okvirim a ovlaštenja predviđenih Osnovnim zakonom o 
tržišnoj inspekciji i drugim  propisima. Naša služba planira  svoj rod 
dekadno i mjesečno, a u okvire rada unosi, ovisno o vremenu u kojem 
se rad planira, kontrolu trgovinske, ugostiteljske i zanatske djelatnosti, 
sprečavanje nedozvoljene trgovine, nadriobrta, krčmarenja, itd. No, valja 
kazati da na sadržaj, odnosno ostvarivanje plana rada ima posebnog 
utjecaja dnevna intervencija građana. Radi se, naime, o slučajevima 
kada građani pismenim ili usmenim putem prenesu našoj inspekciji slu
čajeve kršenja zakonitosti od strane radnika u robnom prometu i uslu
gama i radi zakidanja općenitih potrošačkih prava. No, kada o tome 
govorim, trebao bih vam reći i to do jedan broj građana veoma ne- 
dragovoljno inspekcijskoj službi da je  podatke o nepravilnoj nap lati i 
zakidanju. Rekao sam vam to i čini mi se da je trenutak da nadodam  —  
da bi treba lo  da nam svi naši građani pružaju više pomoći, jer bismo 
na ta j način mogli i bolje i efikasnije »liječiti« prijestupnike i sredine 
u kojima se ti prijestupi događaju.

TEŠKOČA IMA, IM A I NERAZUMIJEVANJA

—  Red bi bio da kažem i to —  da nam u našemu svakodnevnom 
poslu teškoće prič in jova ju  i pojedina odgovorna lica u privrednim o r
ganizacijam a, i to u prvom redu usljed slabog poznavanja propisa. 
Zbog toga svog nedostatka, ti nam drugovi —  a nije ih mnogo —  
otežavaju brzinu postupka. Naravno, nije potrebno ni da vam govorim 
da smo rr.i tržišni inspektori veoma često podvrgnuti i kojekakvim  p ri
je tn jam a, klevetama i neugodnostima. No, trebam o im ati strpljenja, 
je r nam u takvim slučajevima to jed ino i preostaje. A  da bismo još 
bolje rad ili, treba lo  bi da uklonimo još jednu »mrtvu« prepreku —  
prijevozno sredstvo. Naime, naš rad je pretežno terenski i mi ćemo 
ga efikasno i brzo moći obavlja ti jed ino u slučaju da nam na raspo la
ganju stoji prijevozno sredstvo.

POSLIJE PRIVREDNE REFORME -  POSLA NAPRETEK

—  U posljednje vrijeme, točn ije  —  od donošenja i sprovođenja u 
život odredaba i in tencija  privredne reforme, glavni rad naše inspekcije 
svodio se na kontrolu pravilnosti prim jene tih  mjera, na nadzor nad 
pravilnim  preračunavanjem  prodajn ih  cijena, prim jena marži i tome 
slično. A posla je bilo. Možda će vam ova in form acija  to  na jbolje  
ilus trira ti: radi praviln ijeg i bržeg obavljan ja  poslova u vezi naše pri-

NEDOSTATAKA

IMA

I TREBA IH 
UZAJAMNO 
RJEŠAVATI
vredne reforme, ni jedan inspektor n ije  išao na svoj redovni p lanirani 
odmor, već ga koristi sada, potkra j godine. Prilikom obav ljan jo  zadataka 
ko|e je  pred našu službu postavila reformo, na iš li smo na razne ne
pravilnosti o kojima je  naša javnost već obaviještena. Protiv onih koji 
nisu poštivali in tencije  privredne reforme i ogriješili se poduzim ali smo 
odgovarajuće mjere. U toku rdda stekli smo uvjerenje da je ogromna 
većina rukovodilaca šibenskih privrednih organizacija shvatila, i to 
veoma ozbiljno, in tencije  privrednih mjera. Neke učinjene nepravilnosti 
uglavnom su posljedica brzine i kratkoće vremena —  a ti elementi nisu 
ponekad omogućavali pojedincim a da se u dovoljnoj mjeri upoznaju sa 
svim propisima.

ODG O VO RNI FAKTORI PRUŽAJU N AM  PODRŠKU
—  Ako je  riječ o shvaćanju posla kojeg svakodnevno obavljam o, 

onda mogu kazati da smo mi, tržišni inspektori, im ali dobru podršku 
u radu od strane odgovornih općinskih faktora. 5 njim a smo često 
kontaktira li i usklađivali rad. Bilo je i tu, narovno, izvjesnih nesporazumu, 
a li su oni veoma brzo izglođeni, a to je dop rin ije lo  da smo posao, a on 
nije bio  lak ni često v id ljiv , uglavnom va ljano privodili kraju. Sto se 
tiče rukovodilaca šibenskih privrednih organizacija , ne mogu mimoići 
čin jenicu da su poneki od njih pokatkad neobjektivno prilazili našim 
nastojanjim a. M eđutim , ne smije se prešutjeti ni čin jenico da ih je mnogo, 
mnogo veći broj na pravi način shvaćalo naš zadatak, da su se d ru 
garski postavlja li prema ljud im a iz inspekcije i njihovim  nalazima, te 
nastojali uočene nedostatke odmah ukloniti. Oni su inspekcijski pregled 
shvaćali kao pomoć u rodu. No, jedan dio takvih rukovodilaca, istina 
neznatan, odnosio se prema nama tako samo u toku pregleda, oli bi se 
kasnije, kad bi se podnije le  prijave i izrekle kazne, od jedanput izm ijenili
i od suradnje i koord inacije  ne bi ostalo ništa.

FOFODNEVNIM I VEČERNJIM NADZOROM  POSTIGLI BISMO BOLJI 
EFEKT NEGO OBILASCIMA ZA VRIJEME REDOVNOG RADNOG
VREMENA, A L I. ,  .

—  Da nas ima više, a o tome u sadašnjoj situaciji ne može bit; 
govora, mogli bismo organizirati popodnevni i večernji obilazak punktova 
koji se nalaze pod našom kontrolom. Iskustvo nam pokazuje da se po
podnevnim i večernjim nadzorom postižu bo lji rezultati u našoj službi, 
ali za to, velim vam, nema stimulansa, nema uvjeta.

jo re d  toga, za bo lji rad inspekcijske službe treba da stalno postoji 
veoma dobra suradnja Tržišne inspekcije sa svim društveno-političkim  
organizacijam a, savjetima, organim a uprave, radnim kolektivima, a na 
ročito so građanim a. Toga do sada nije uvijek bilo u dovo ljn jo j mjeri.

Zbog toga bih i ovom prilikom  apelirao na naše građane —  potrošače —  
da nas upoznavaju sa uočenim nepravilnostim a, je r ćemo i takvom 
pomoći stati na kraj svima onima koji ne poštuju zakon i koji se ne 
drže reda.

Inž. STJEPAN U U BIĆ ;
NEKA SU PODUZEĆA POČELA MLADE RADNIKE, NAKON POLO
ŽENOG STRUČNOG ISPITA U ŠKOLAMA UČENIKA U PRIVREDI,
O D M AH  OTPUŠTATI

—  U ovoj su godini, u odnosu na prethodnu, planom predviđeni 
pregledi nešto zakasnili. Razlog je u donošenju novih saveznih propisa, 
i to : Osnovnog zakona o zaštiti na radu i Osnovnog zakona o radnim 
odnosima. Budući da su osnova za rad naše inspekcije baš ta dva 
zakona, razumljiv je stanovit zastoj u radu. Pored toga, novi propisi 
zahtijevaju i nov način pregleda, a postavlja ju —  što nije nevažno —  
i izvjesne nove zahtjeve radnim  organizacijam a, kao na prim jer; p ribav
ljan je  stručne ocjene atesta za izgradnju ili rekonstrukciju i puštanje u 
pogon objekta, zatim za konstruiranje i proizvodnju oruđa za rad i ure
đaje, kao i povremeno ispitivanje ispravnog funkcioniranja uređaja i 
a la ta. Naročito je važna odredba Osnovnog zakona o zaštiti na radu 
kojom se zahtijeva da radna organizacija svojim planom rada i razvoja, 
odnosno programom ili posebnim planom, izradi svoj program mjera 
zaštite na radu i da za tu svrhu osigura potrebna sredstva.

N adalje, prim jenom novog zakona —  radne organizacije treba da 
izvrše noveliranje svojih općih akata kojima su prije regulira le  svoj režim 
zaštite na radu. Naime, moraju pristupiti suglašavanju svoga pravilnika 
o HTZ-eu odredbama novoga Osnovnog zakona. Osim toga, a na osnovu 
toga zakona, organizacije  su dužne da upriliče i sistematsko upoznavanje 
neposrednih proizvođača sa materijom  zaštite na radu, da provjeravaju 
njihovo znanje iz te m aterije i da jača ju  stručne službe i kadrove koji se 
bave problem ima zaštite na radu.

POSLIJE INSPEKCIJSKIH PREGLEDA UKLONJEN NIZ NEDOSTATAKA

—  Odredbe o kojima sam već govorio treba lo  je  dobro proučiti 
da bi se moglo prići kontroli prim jena. U tu je  svrhu u našoj inspekciji 
izrađen posebni podsjetnik, koji je  om ogućio lakše savladavanje teškoća 
oko kontrole prim jene novih propisa. Ta je teškoća savladana i pregledi . 
u duhu novih propisa već su se uhodali.

M eđutim , d a ljn ja  smetnja normalnom funkcioniranju inspekcije rada 
je i u tome —  što do danas nisu doneseni republički propPsi koji treba 
da regulira ju  stanovita p itanja  koja je savezni zakon prepustio republi
kama, No, i pored toga kako sam prije  rekao, sa pregledima se započelo, 
te su u posljednje vrijem e pregledana slijedeća poduzeća; »Luka«, 
»Jadranka«, industrija »Krka«, »Autotransport« i još neke druge privredne 
organizacije u Šibeniku. Ustanovili smo da je uklonjen niz nedostataka. 
Zanima vas kojih? Eto, na prim jer, poduzeće »Luka« je nabavkom novih 
m ehaničkih uređaja za pretovar olakšalo rad radnika i znatno sm anjilo 
broj povreda. N adalje, tvornica »Jadranka« je svojim radnicim a nabavila 
zaštitnu odjeću, a zbog opasnosti od požara zabranila pušenje u krugu 
poduzeća. Pored toga, ta j kolektiv vrši pripreme i za defin itivno rješenje 
novog sanitarnog čvora. Za tu su svrhu več osigurana sredstva. Industrija 
»Krka« je  uklonila  nedostatak na sanitarnom čvoru u pogonu pekare, 
postavilo novu peć u pekarni i novim uređajim a usavršilo proces rada 
u m linici. »Autotransport« je, eto, uveo novu insta laciju  u hangarim a i 
osnovao HTZ službu.

NESPORAZUM KOJI NIČEMU NE VODI

—  Vi inzistirate I na problem ima. U redu, govorit ćemo i o njima.
U posljednje vrijeme na jakutn iji problem pojavio se u prim jeni propisa
0 učenicima u privredi. Naime, usljed ukidanja bivše Uredbe o učenicima 
u privredi i raznih službenih i neslužbenih tum ačenja, došlo se do takve 
situacije  da su poduzeća počela mlade radnike, nakon položenog struč
nog ispHa u školama učenika u privredi, odmah o tpušta ti: neke sa 
otkozom, neke i bez otkaza. To se pravda novim privrednim mjerama 
ili pak pom anjkanjem  raspoloživih radnih mjesta. M eđutim , naše je m i
šljenje da u tom pogledu poduzeća griješe, je r je, i pored toga što je 
Uredba o učenicima u privredi ukinuta —  obaveza predviđena u čl. 24. 
Uredbe, po kojo j je  radna organizacija dužna da učenika nakon po lo
ženog završnog ispita uposli u svojstvu kvalific iranog radnika odnosnog 
zanim onja za vrijeme od najm anje 6 mjeseci, ostala i da lje  na snazi.
1 to radi toga što je  u vremenu sklapanja ugovora o učenju Uredba 
bila na snazi, a potpisivanjem  ugovora o učenju prihvaćena je i odnosna 
obaveza koju je ona predvidjela. Ta bi b ila pravna strana nepravilne 
prim jene propisa o učenicima u privredi. Pored toga, očita je nepravilnost 
i u tome što se na takav način onemogućuje mladim radnicim a da se 
nakon položenog ispita bar neko vrijeme bolje stručno osposobe, umjesto 
što se odmah otpuštaju, dakle bez dovoljnog iskustva i prakse. Red je 
kazati —  da protiv takvog postupka govore i stanoviti moralni i socijalni 
obziri, je r se često, veoma često radi o učenicima slabih ekonomskih 
prilika, koji nakon takvog čina ostaju bez posla. Ima li se to na umu, 
jasnije  će biti zašto su nam ti problemi u posljednje vrijeme zadavali 
najviše posla.

Na kraju —  što se tiče našeg rada —  mogu vam kazati da smo 
samostalni, samostalni u pravom smislu riječi. Važno je i to reći, da kad 
zatražimo pomoć sa strane i podršku od nekoga drugoga općinskog 
faktora —  da je obično i dobijem o. Iskreno vam velim ; pokušaja sa 
strane da se izvjesne negativne pojave iz djelokruga rada Inspekcije 
rada zataškaju nije bilo. I da jest, vjerujte, bili bi bezuspješni.

Da bi naša služba bolje  radila, trebalo bi je osloboditi suvišnih 
poslova, raznih izvještaja, dogovora, sastanaka, vođenja raznih evidenci
ja, rada u raznim komisijama koje spadaju i ne spadaju u dje lokrug 
Inspekcije rado. Tako bi inspektori rada mogli biti više na terenu, a 
manje, mnogo manje u kancelariji.

Razgovore vodio; Đ  BEČIR

Štetnost kampanja i začahurenosti
(Nastavak sa 2. strane)

neopravdana. U tom smislu je bila 
’ avladala  moda —  da gotovo svako 
općina podiže i osniva srednju eko
nomsku školu. Danas nemamo ko
mune u kojoj po svršetku te škole —  
njeni đaci ne čekaju na zaposlenje; 
bar nekoliko njih. Na drugo j strani, 
nemamo m etalurga, strojara, e lektri

čara i još nekih vrsta kvalific iranih 
radnika. N jih je bila preskočila moda 
i rijetko su »sijevale« asocijacije da 
se i ti kadrovi ponegdje osposobe.

Imamo dio privrednika i građana 
koji se još uvijek ne mogu saživjeti 
s takvim rezonom i metodama rada. 
Izmijenjene okolnosti će tu učiniti 
svoje tragove. Zato postoje dosta e fi
kasni instrumenti koji neposredno i

jasno raščlanjuju faktore —  na one 
koji ubrzavaju i na one koji uspo
ravaju društvene procese. Novi uvjeti 
nas direktno stavljaju pred prob le 
me. Naše akcije  i rješenja neće mo
ći ovisiti samo od volje i od even
tualnih želja. Ako ćemo se od luč i
ti na osnivanje nekog poduzeća pret
hodno ćemo morati provjeriti i utvr
d iti sv« rel«vantne okolnosti, preko

kojih će se moći dob iti odgovor o 
njenoj rentabilnosti.

Takvim svestranim i studioznim p ri
stupanjem društvenim poslovima m a
nje će se moći iskrivljavati i zloupo
trebljavati demokratski i samouprav
ni odnosi od strane nesavjesnih po
jedinaca. Individualna i kolektivna 
odgovornost dobivaju tako svoj po t
puniji smisao.

Boris K a lt



JAVA I SAN

K ad a  bi ja v a  b ila  d ru g a č ija , 
rad o sn e  oči kras ila  bi sva lica  
p ro la zn ik a .
C o ko ti v in o g ra d a  c ije le  bi g o d in e  
im ali zrelo  p lavo  gro žđ e, 
a  m as lin e  bi p o k lek le  od p lodova.
M iris  h lje b a  iz lazio  bi iz svih o g n jiš ta , 
a sunce bi se o g le d a lo  
u čistim  o kn im a.
K a d a  bi ja v a  b ila  d ru g a č ija , 
ni sna ne bi b ilo .

RADOJKA CARBOVAC
S U T O N

T rep eri suton, 
m ušice liječu  u krugu.
N a d  crkvenim  to rn jem  visoko cvrkuću p tice  u letu. . /  
D a n a s  je  zrak pun m irisa rascvalog  b a g re m a  

Ispod raskošnih krošnja b a g re m a  
id e  d je č a k
i p jeva  p jesm u sutonu.

N e tk o  je  p ro lio  p lavu  m jesečinu  
iz srebrnog k rčag a .
Dršću zv ijezde -  -
i svemir.

U  ovoj to p lo j noći
ispod raskošnih krošnja b a g re m a
id e  d ječ ak
i p jeva  p jesm u sutonu.

Z O R A N  S /M A C ,

PRVA M L A D O S T

D a n a s  sam  g a z ila  
p lo čn ic im a  o lovn ih  snova.
D a n a s  sam o p la k iv a la  kišu 
na z a m a g lje n im  p rozorim a m ladosti.
D a n a s  sam  ponovo otvorila  d lan o ve  
i u c rta la  u n jih  putove  ra z g ra n a te  lipe.

JAGODA BUMBER

%

C R V E N I CVIJET

Z n am  je d a n  m ali 
crveni cvijet.
N e  p lačem  više za njim .
D a ro v a la  sam  g a  p lav e tn ilu  n eb a  
i nisam  n esre tn a .
N ed o k u č iv e  tiš in e  i ra z b ije n a  o g le d a la  
ne d o d iru ju  više m o je  v je đ e .

ANAĐURIC
VJETAR JE PJESNIK SUMA ;
Pozna me žuti š lju n ak  i s taza do  m oje  kuče.
Z n a ju  m e i borovi stari je r  često lu tam  s v je trom .
I m irisne šum e m e zn a ju  i p ješ ča n e  p la že  g d je  p lačem  
s kišom što briše mi tu g u .
Sve m rtve borove g ra n e  zn a ju  mi suze tih e  
i p o g le d e  m oje  što ih isk id a la  s trep n ja  je  d u g a .
Ja volim  lu ta n ja  s v je trom ,
je r  v je ta r  je  p jesn ik  šum a
što ću te  kad g a  n em a ■
a ž a b ru je  kad stigne,

; SANENKA MAGAZIN
Š A PA T N A  R U B U Z D E N C A
Plave o č P n a g h u te  n a d  zd e n a c
m otre  korhad zv jezd an o g  n e b a  i m a lu  pticu
što n eču jn o  lu tb^tiš inom .

P ro lazn iče , zašto  si ostavio  svoju b liz in u  na
rubu zd e n c a?

D a  li si m ožda čuo m oj š a p a t  
što je  kao  p au k
tk ao  nit po n it u je d n u  le g e n d u ?

Poldoni mi svoju p jesm u, p ro lazn iče , 
a ko  si čuo m oj š a p a t na rubu zd en ca.

Š a p a t je  čuo visok ja b la n ,  
y H .;šap^qt sru'^čule..,lcrijespice-i cvijeć^.

i
fr 1 .

V
ZORA MlkuđlČIN^

GIMNAZIJA
C R N O  C VIJEĆ E

Tebi sam  h tje la  lju b a v  
ž iv lje n ja  d a ti.
K ako je  teško lu ta ti sam  stazom  n e s p o k o ja l 
Tvoj vrt je  c rno  cv ijeće  č e k a n ja  i tu g e .

Ja hoću ruže n ev in e  lju b a v i u oku, 
ružu m irisn e  č ežn je  m lad o sti 
što ne p o zn a  p la č  ra s ta n a k a  
k a d a  su d a n i života  n a jlje p š i za me.

P raš ta j što o s ta ješ  sam  
u svijetu č e k a n ja  i v o lje n ja  . . .
H t je la  sam  to p lu  n a d u  ru ka m a  go lim  
oko te b e  s tera ti — je r  ti je  san b io  pust.
U n iš titi c rno  cv ijeće  u svom vrtu sm rtne tiš ine , 
n a đ i d ru g e  prste u m reži v o lje n ja .
O d la z im  i t ije lo  mi se n ikad  
n eće  v ra titi.

U s lap o ve  m ojih  m isli u p le te n e  su 
š u tn je  što p ro la ze  n ije m e  p o re d  m ene .
Ti ćeš o stati sam  u svijetu v o lje n ja  i č e k a n ja .

ERIKA BARANOVIČ
P R IJA T E U S T V O  t

Tvoje su ruke  b ile  crne ,
je r  to  je  b o ja  tvo je  zem lje ,
a li tvo je  su ruke  o s je tile  stisak m ojih .
Ti si d ije te  c rn e  A frike , 
a ja  d ije te  b ije le  Evrope,
Ju g o s lav ije  u Evropi.
M o j crn i p r ija te lju !
T re b a lo  je  v id je ti n aše  isp ru žen e  ruke: 
crnu i b ije lu  ruku z a je d n o .
T re b a lo  je  v id je ti s ja j naših  o č iju .
Ti i ja  smo d je c a  crn e  i b ije le  m ajke , 
d je c a  p rija te ljs tva
što u svojim  src im a skriva ju  lju b a v  p rem a  čovjeku .

VANJA ZANINOVIC

Mate Zlatoper

Posjet
I i

đaka
francuskim 
kolegama 
u Grenobleu

3.

Krećemo dalje prema centru Valiaurisa. Na Trgu Republike 
velika statua od brcnze. Čovjek i oyca. Još jedno glasovito Pi- 
cassovo djelo. Nešto manje od 100 m?tara dalje smještan je r^uzaj  ̂
zapravo bivša kapelica, u kojem se na zidovima nfe azi J^'c^šova 
umjetnina nazvana »Rat . mir«. Ulaz mo u ta maliJdvor^uvžb^ik 
jed.aog tanela. S lijeve strane, gledano od ulaza.-prikazSn 
sve njegove strahote i nedaće koje sobom donosi: bakterije prož- 
diru Jjade, konji u bjesomučnom galopu destrukcije, iscrpljeni 
ratnici s' oružjem u ruci i iznad svih đavo s nožem — demon 
razaranja. To je ukratko Picassova' predodžba rata. Ispred nas 
na z.du jasno se ocrtavaju. 4 čovjeka: cmi, žuti, crveni, bijeli, 
koji drže goluba — pticu ‘mira, oni drže Zem ju. S desne strane 
od ulaza predstavljen je m r onakav' kakav bismo mi željeli da 
imamo uvijek i svuqd.,e, mir koji je s4mo. puka želja, neostvariva 
težnja. Tu su ljudi koji plešu, koj: žive ^^žive, koji vole da vole, 
tu je i dijete s igračk:m, tu je '; dijete' sćla koje vodi konja. Ali 
ipak umietn.k kao da nije mogao' dat: same sliku manje-više 
pristupačnu svima, te je unio h ono .što, je  tištilo njega samog, 
a to je nesklad sv.jeta, nelogičriošt- življenja. Svoju predodžbu 
o asim:triji sv.jeta i p potrebl'ža ravnotežom u tom svijetu dao 
je tako da je ribe postavio u ptičje kavpze, a ptice u akvarije. 
Kao da je u momentu stvaranja Picass-o "bio pesim stički raspolo
žen, iii oh možda stvarno odobrava tvrdnje o neskiadu svijeta?!

Poslije ručka sjedamo u autobus i idemo dalje. Naš c:lj je 
Kan, grad koji .le .gotovo svima poznat. N.egovo ime govori—do
voljno. K_n — grad hotela, avangarde i f.ima. Pročelje zgrade 
u kojoj se održavaju fiim,k. festivali sve je u staklu, do kojeg 
vod. možda desetak mramornih stepenica. Boravak od tri sata 
koristimo za kratkotrajno kupanje na sasvim pješčanoj plaži Kana. 
Znojni i vruć. skačemo u vodu i izlaz.mo zamazani, prosto ne-

'-•v- c .

vjerkivatno. Toga jutra, naime, američki nosač aviona ispustio je 
u šambj.luci mazut! Vrijeme napuštanja Kana je došlo i mi, tko 
zna po koju put. ulazimo u autobus.

Tza nas ostaju možda najljepši, ako ne i najveći hoteli južne 
Francuske kao što su: Miramare,- Mart nes. Cariton. Saint-Jamas i 
hotel s a '5 -'^vjezdica (1. kategorija) »Palm Beach«., Deset minuta 
kasnije već smo na auto-stradf.y  ̂ ' ■ /  ,

bl .̂Jhe ypćere (zbog pt^kiika) pdlazink) na Promenade 
des ' Anqlas.-(To 'j&'2^ Nica oao što" su^ža’ Beograd-Terazije ili za 
Zagreb/Trg RepuišjJ<e).:Šyeči^^.{k^inja a 20 sati>.'Krasna 1 jetna 
ncć"''Sprj‘-3tila 'se'ita^N građ&na"' i tui^'sta na obali
je. Vatromet počinje. Č.tav grad je obasjan zelenim, crven.m 
i bljeliiTk si£iefom..,;Jedna za (irugorn-rakete -para ju neoeski svod. 
.Sp^takt kô .̂i treb^ doživjet ,̂ da-bjjse^sh^tilalisva ta îar. Vatromet 
svrgava.ie fnorar^ p^ožgriti^ P.aoe d^'lf Verdun, gd.(e je na pro
gramu finalno veće narodnih plesova zoinalja" iz čitave Evrope, a 
medu nj ma i Jugoslavije. Naši su treći po reda. Iako malobrojni 
pc^jšavatng-'ih poklicima chrabn^i. AlPni to'.’nije p:moglo ansamblu 
»^asa'JvIiŠk.ni< iz Sarajeva'/da pcpuči ̂ eči usp ĵeh kod 1500 gledala
ca, Orti s i  igrali više nego dobiro, ^ i izbdr progrania nije odgo
varao našem temperamentu a ni našem specifičnom folkloru. Jeđ- 
nogi riječ , nisu unijeli živost koju smo od n.kh.'toliko očekivali.

I Pretposljednji darj boravka u'Nici predviđen je za odlazak 
autobusom u' St. Paul de Vence. To je mjesto poznato po tome 
što je 1538. ondašnji kralj Francois I sagradio ogroman dvorac 
srušivš. pri tem 700 niskih kaca. Ipak, iskreno rečeno, to nije 
onô  btno za St. Paj] de Vence. Značajna je kapela St. D:minique, 
u kojoj je na zidu Kristov »Križni put« predstavio Matisse u 
14 sl.ka Taj rad izvršio je besp.atno u znak zahvalnosti časnim 
sestrama te kapelice poslije, bolest; od koje su ga one liječ.le. 
Sve slike (s mnogobrojn.m prethodnim skicama) radio je još u

krevetu, tako da je kasnije jednostavno prenio na zad, bolje 
rečeno na porcelanske pločice malo nagnute jedna prema drugoj 
da bi dobio sjene ; boie koje padaju na bijele pločice sa staklenih 
vitraža. Genijalno, zar ne?

Put nas dalje vodi na vidno istaknuti brežuljak u St. Paulu, 
gdje je smještena »La fondafcion Maeght«, doslovno prevedeno 
Maeghtova izložba. Više od 60 tisuća posjetilaca dođe godišnje da 
se divi suvremenim sLkarskim i kiparsk m remek-djelima smješte
nim na zidDvima, odnosno u parkovima. Maeght je samo jedan 
bogataš koji je skupio radove Braguea. Miroa, Giacomettija, od
nosno Tal-Coata, Chillidae i drugih velemajstora likovne umjetnb- 
sti. To nije semp jedan muzej posvećen umjetnicima i njihovim 

.umjetninama, već je ujedno i mjesto gdje se susreću različite 
forme izražavanja i kreiranja suvremene misli. Ovom posjetom 
stvarno je završeno razgledavanje muzeja i galerija likovne umjet
nost:.

Ponovo se spusti a n:č na Niču, al; ovog puta nema zvijezda. 
Da li ćemo biti jedni cd malobrojnih pokislih u Nioi? Sjedamo 
još jednom u autobus i vozimo se prema Cap Ferratu, najisturenijoj 
tački Anđeoskog zaljeva. Odavde je Ventimiglia u Italiji udaljena 
svega 20 km. Na ovom je rtu veliki reflektor od 12000 svijeća, 
dakle slabiji za 3000 nego onaj u Antibesu. Ovaj svjetlosni gigant 
za brodove sagrađen je u podnožju u obliku osmorokuta, a pri vrhu 
u obliku čatvorokuta. Počinje da kiši. Bježimo u autobus. Voz.mo 
se širokim cestama u ovom dijelu Ažurne obale. Tu posto.je tzv. 
3 Corniche (naziv za auto-stradu). To su Niska, Srednja d Velika. 
Niskom se upravo sada vozimo, Srednja s mnogobrojn m serpen
tinama vodi prema Monacu, a Velika prema Italiji, gdje postaje 
sve strmija zbog Alpa. Ona jedina nije osvijetljena, a spaja /ran- 
cusku i talijanska rivijeru, koju Tal.jani zovu Rivijera cvijeća.

Mate Zlatoper
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HEROJSKI OTPOR ŠIBENIKA orotiv mletačkog ađmrala pisanija
U sa.tavU hr/atijO“Uqar^k3 države, p,d v.a^ća k al.ia Ludovika, 

S:b'^n.k n su v.še uzn^m ravali leadaici iz zaleđa. Ljdov.k je slomio nji
hovu mzć i učvrstio centralnu viast. T.kva ie v ast osiguravala mir u 
z.-mji i pogodovala ek:n mskem razv.tku S.benika i ostaiih prm'>rsk.h 
gradova. Ukianjanjem mictačke v.ast 1337/38. god.ne nestale su i zapreke 
za nesmetani razvoj p cm rstva i p:marske trgov.ne, ko.;u su M pčani, 
dok su »zišt.č.vali« Š.ben k. s.st:m;tsk. k:či i. nastojeći na taj način 
uk’cn ti sebi §ve stvarne i petencijalne konkurente na Jadrana.

V.djel: smo već da je hrvatski ban Ivan Č j z , a kasnije i sam kralj 
Ludov.k. potvrdio Š.beniku sve stare orivilegije i slobode. Medut.m, d-k 
je kralj Ladov k formalno pr znavao Šibeniku, kao i cxstal:m orim .rsk.m 
gradovima, punu autonomiju, dotle je on, kao izraz ti ored.stavh k jake 
centralne državne vlasti, u praksi nije poštivao. Kao u svim daimitinskim 
gradovima, pa tako . u Siben ku, kralj Ludovik se m iešao ne samo u 
izbor kneza i sudaca nego ćuk i u izbor biskupa. Uvijek je težio da na 
sve te položaje u gradu .ma osobe svoga povjerenja. T.me je osiguravao 
za sebe z;ač .n je  već.h i.nanc jsk h sredstava iz gradova i bio sigur
niji da se n:če p:nov.t. s gradov.ma na obali eno što se dogedilo za 
vrijeme njegova ceu Karla Roberta, kada .h se na lak nač.n domogla' 
Venec.ja.

Vlast hrvatsko-ugarskog kralja LudovJea I,-keju. je on«na istočnim

Herojski otpor Šibenika 
protiv mletačkog 

. admirala Pisanija
obalama Jadrana uspostavio Zadarsk m mirom 1-358. godine,- nije mogla 
biti def.nitivno ni potpuno sigurna od mletačke opasnosti. Ludovik n je 
usp o stveriti pcmMsku snagu, ' flotu, koja bi se mogla suprotstaviti 
svakome novem pokušaju Miečona da se ponovo vrate na naše obale. 
Ve.neciria je napretiv ostala- prva pemo'rska sila, cd koje se Ludovik sta’nu 
bojao.'Razumijivo je onda što je on nastojao* da je u tome potkopa i 
oslabi, kad gcd mu se pružila prilika. Zoog toga se u novorh ratu, koji je 
izbio između Donove i Venecije 1378. godine, kralj Ludovik odmah pri
družio starem suparniku Venecije, Đenovi i stavio joj na raspolaganje

Piše prof. Slavko GRUBIŠIĆ

sve svoje dalmatinske luke. Tako su u taj rat, koji se vodio između 
Donove i Venec je od 1378. do 1381. godine, uvučeni naši primorski 
gradovi, a istočna obala Jadrana postala je poprište teških sukoba.

Šiben.k je u t-tn -ratu .bio nepomirljivo protiv Miečana, pa je zbog 
toga dcživ.o teška stradanja, kao n.kada do toga vrem :na. B io je to 
23. list pada 1578. gcd.ne prigodom napada m etaČkog admirala Vettora 
P.sani.a, koji je pod svaku c.jenu htio da osvoji Šiben k. Oois to.cfa 
napada i herojske odbrane Š.benčana nalazi se detaljno prikazan u 
knjizi »Momorie che possono serv.re alla vita di Vettor Pisani, nobile 
veneto«, štampanoj u Venec.ji 1767. godine.

Vettor P.san; prvo je osvojio Kotor, kako bi spriječio Đenovljane da 
se u tem vojnički važnom zal.evu učvrste. Odmah zat m uputio se na 
Zadar. U mgđuvremenu se đenoveška flota prikupila u Trogiru. Doznavši 
da je Šiben.k slabo zaštićen, da je njegova posada vrlo mala, Pisani 
odluči da ga napadne i osvoji. Rad. toga prekine opsadu Zadra i doplovi 
s vel.k m f ct m pred šibenski kanal. Zat m uputi svoje poslan.ke u grad, 
koji su zatražili da se Šiben.k preda. P.sanijevi parlamentarci, tražeći 
predaju grada, obećavali  ̂su blagostanje, zaštitu i poštovan je pravod.nosti. 
Sve je to bilo uzalud. Š.b'enčan; su P.sanijev m parlamentarcima s ponosom 
'odgovorili: »FredajaP nam- treba-biti nametnuta-mačem,!& ne riječima«.

Nakon toga Pisan; odluči da uđe u šibensku luku sa svim svojim 
ratn m brodovima, vjerujući da će tako očiglednom demonstracijom 
ogromne sile zaplašt; Šibenčane i navest: ih na promjenu odluke koju 
su prije saopči.'i njegovim parlamontarcima. Sada uputi u grad svoga naj- 
vještijeg parlamentarca Lodovica Lcredana, koji okupljenom gradskom 
vijeću : narodu reče: »Pisani vam se predstavlja noseći u jednoj ruci 
maslinovu granu, a u drugoj mač. Na vama je izbor. Ako u ovom času 
izaberete mir, osigurat ćete svoje živote i imovinu, a ako hoćete rat. 
zadesit će vas sudb na Kotorana, kojih veći dio leži pod ruševinama 
svoga grada«. Ni ta prijetnja nije pokolebala Šibenčane. Oni su odgo
vorili da su odluč.H branit: svoj grad »do zadnje kapi krvi«. Rasrđeni 
adm ral otpočeo je zatim, 28. listopada 1378. godine, napad na Šibenik. 
Prvo je uništio male .brodice u luci, potapljajuć; ih i ubijajući njihovu 
posadu, koja je pokušala spriječiti Pisanijevo iskrcavanje na obalu. Zatim 
ie iskrcao mnogobrojnu pješadiju s ratnim materijalom pod ridine grada. 
Prvi pokušaj Miečana da se uspnu na zidine i utvrđenja propao je, tako 

, d.a je nj-hova vojska oklijevala da to pMiovi. Na to Pisani dođe lično pod 
zidine s novim'pojačanjem i spravama za probijanje zidina. Obeća i na
gradu onoma koji se istakne i prvi se uspne na šibenske utvrde i tu 
postavi mietačk. stijeg. Š.benčani su se očajno branili i odbili nekoliko 
nov.h, uvijek sve jačn.h juriša. Napokon Pisanljevim voinicima pođe za, 
rakom da provale otvor na zidinama, kroz koji je najurila neprijateljska 
vojska. . ada t. rastvore gradska vrata i time osiguraju sebi nastup. 
Branioci, malobrojna posada i mnogo građana, suprotstavljali su se na- 
padač.ma u povezanom skvadronu, ali potiskivani nadmoćnošću neprija
telja uzmicali su do trga kod današnjeg Svetog Jakova. Tu se na Miečana 
sručila masa kamenja, vrele vode. strelica i vatre koju je narod sa 
prozora i krovova obližnjih kuća bacao po neprijateljskim vojnicima. 
Ipak su se branioci morali povlač.ti prenaa tvrđavi Svetoga Mihov.la 
(današnje Svete Ane), da bi zatim prešli u protunapad i stjerali MleČane 
ponovo na trg kod katedrale, gdje se odigrala nova krvava bitka.

Napokon je Pisan, ovladao gradom. Razuzdana m'etaČka soldateska 
razmilila i 2 po kućama, dućanima i radionicama, pljačkajući i paleći sve 
do čega je stigla. Ni time se nisu zadovoljil.. već razjareni zbog heroj
skog otpora građana, okomili su se na ranjene, nemoćne starce, žene 
i djeca, mučili .h i ubijali, N.tko živ nije ostao u gradu, ukoliko se prije 
nije spasio bijegom u tvrđavu ili okolicu grada. Bijegom je *zmakao od 
sigurne smrti i tadašnji šibenski biskup Mate Crnota, kojega su svuda 
tražil. izopijani P.sanijevi vojnici po biskupskoj palači i katedrali, d r ž ^  
da je on bodrio Šibenčane na otpor. Nakon što je Pisani doznao da se 
đenoveška flota uputila iz Trogira u pravcu Zadra, pripremi svoje galije 
i isplovi, ostav.vši opustošeni Šibenik u plamenu i ruševinama. Tako je 
Venecija okrutno kaznila borbenost starih Šibenčana, koji su tima ispisali 
još jednu stranicu pov.jest. svoga grada nezaboravnim herojstvom.

Rat Đenove i kralja Ludovika pretiv Venecije potrajao je do 8. VIH 
1381. godine, kada je bio zaključen mir u Turinu. On nije donio ni
kakvih ter.torija'nih promjena na našoj obali. Mlečani su morali vratiti 
kralju Ludoviku Kotor i tako je uspostavljen status guo ante (stanje 
prije početka rata). Šibenik je i nadalje ostao u sastavu hrvatske državd, 
u kojoj, su se Pripremali novi i  veliki događaji, koji će se na kfaJu 
nesretno po nju završiti



TKO JE BILA GIK
U vezi s njom prvi put se spominje ime našega grada
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U vezi s njom prvi put se spom inje ime našega grada. 
Zai je  to liko  značajno da se prvi put spomene ime nekog 
grada?

Ali kad od toga spamena prođe 900 god ina, 9 stoljeća 
—  štona kažu učenici? Zar to n ije  dvanaestak i više dobrih  
ljudskih poko ljen ja?  Zar to n ije  povijest pređašnjih?

Zvali su je  . . . Eh, kako su je  zvali?! A li p isali su je : 
C icca! Da li se to č ita : Čika ili C ika? Da li je  C ic ilija?  Zar 
je to značajno?

Tako razmišljamo, a motor ju ri novoizgrađenom  asfalt- 
nom trakom prema Zadru. M im oilazim o ševrolete, kadilake, 
trkača kola, izletnike u m aslinicim a, u škrapama, na raskrš
ćim a: dižu palac, m a š u . . .  Kolovoz je. Zar n ije  čudno da 
tek sad pišemo ono što smo saznali u kolovozu? O dgovor:

jedva je  do toga došlo i u ovom broju. Istina, p itan je  je bilo 
„ jednostavno": saznajte tko je Č ika? Ima li o n jo j nekih po
dataka? Svi su nam govorili da se obratim o Arheološkom 
muzeju u Zadru i opaticam a benediktinskog samostana Sv. 
M arije . O b ra tili smo se, konzultira li, fo tog ra fira li, obišli s'.a i 
srušeni samostan i dugo, dugo razm išlja li o povijesti dugoj

(2iterarm  m o za ik
(nastavak)

NE IDEM SA VAMA

Ne idem sa vama u grad 
da ne postanem bezimena na pločnicim o.
Hoću da budem kćerka lu tan ja  
i da nosim zelene ha ljine  šumo, 
da skupljam  plodove jagoda 
za igre što dolaze.

ŽEUKA D U NKIČ
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čestitaju vam praznik

a ft a kZ e p u b I i k  e
i žele daljnje uspjehe u radu

9 stoljeća, o jedno j opatic i č ije  se ime spom inje uz ime 
našega grada. I napokon smo, a najviše preko „Zadarskog 
ka rtu la ra" od Viktora Navaka i starih isprava, saznali:

—  Čika, koja se u mnogim izvorimo spom inje kao se
stra kralja  Petra Krešimira IV, b ila  je, prema mnogim m i
šljenjim a, prva osnovateljica ženskog benediktinskog samo
stana u Zadru —  1066. godine. Ali, neki tvrde da ona nije 
i prva poznata opatica toga samostana, je r da je samostan 
postojao i prije, možda za čitavih 150 godina. U najstarijem  
d ije lu  zgrade otkriven je, na prim jer, natpis „M onastera Vec- 
chio", u kojem se kaže da je opatica  Lam predija na troškove 
Draga, a u vrijeme u koje je on 920. god ine bio izabran za 
gradskog priora, povećala ta j stari samostan. Meki opet 
tvrde da u Zadru prije  jedanaestog vijeka n ije postojao 
nikakav ženski samostan, te da je prvi sagrad ila  Čika, „sestra 
kralja Petra I Krešim ira", ili pak da ga je ona to liko  obnovila 
-  da je izb lijed je lo  i zaboravljeno sve ono što je prije  toga 
postojalo. Zna se i to da je Čika bila na čelu samostana više 
od 30 godina.

Ušli smo u ta j samostan. Bio je srušen od bombi iz 
prošlog rata. Sada je u toku restauriranja. Ljubazna nas je 
dočekao stari tum ač i razvio priču. Svaka njegova riječ, 
rutinerski izrečena, kazivala je ta jne  isklesanog kamena i 
sta iih  natpisa, savijanog željeza i mramora, nadsvodnjaka, 
skrovitih prije laza, mračnih razrušenih ćelija  i hodnika, kao 
da je vječno živio među tim ledenim odajam a i ta jnim  ži
votima.

— Čika je  bila kćerka Duima i Vekenege, a unuka 
zadarskog p iio ra  M adia. Iza ubijenog muža A ndrije  ostala 
je udovica . . .  U povelji kralja Krešimira IV, kojom on na 
Božić 1066. god ine u Šibeniku daje manastiru Sv. M arije  
„regiam  liberta tem ", a pred većim brojem crkvenih i svje
tovnih dostojanstvenika, spominje se i ime Čika, koju da- 
lovate lj naziva „soror mea" . . . Čika je poslije 30 godina 
upravljan ja  ovim samostanom umrla vjera ja tno već 1095. 
ili 1096, kako o tome govore samostanske kronike. Bila je 
pokopana u samostanskoj bazilic i koju je  ona dala izgra
d iti . . . Evo natpisa, pokazuje stari tumač i jedno lično , ali 
glasno, vergla, prevodi, a onda doda je : "Kapitulum  je, po 
svemu sudeći, bio pod ignu t za njene nasljednice kćerke 
Vekenege . . ." O bilazim o odaje, će lije  za prijeme, hodnike za 
skiivene prolaze, mjesta za m olitve; sve iza željeznih mreža, 
sitnih okanaca, debelih tvrdih zidina . . . gd je  pogledi ne 
dolcze, gdje  sunce ne zalazi, gd je  život vanjski ne dopire. 
Zastajemo pied vojnikom, pred napola zatrpanim  vratima, i 
onda sta ii tum ač počinje priču: „Za prošlog rata samostan 
je bom bardiran. O patice  su ispred Talijana sakrile vrijedne 
umjetnine, zapise i isprave u ovaj don ji d io zvonika i zatrpale

Na šibenskim srednjovjekovnim kućama moqu se, porod mnog'h 
grbova, naći razl'čiti natpisi, koji se obično nalaze uklesani u kamenu 
iznad glavnog portala.

Mnogi od tih natpisa pokazuju običaje onoga vrem-'iia: da se kuća 
i vlasnici zaštite od nevolja u životu, da se učine skromnima if pak — 
da im različite moralne pouke budu uvijek pred očima. Ima, dakako, 
I t p čno religioznih poruka.

Na početku Ulice Jurja Dalmatinca, kod kuće — Tambača, nalazi se

(ivasiavak sa 1. strane)) 
Prosječan broj korsnika zdrav
stvene zaštite na području ko
mune Šibenik u prvih devet 
mjeseci prošle godine iznosio 
je 199, a za isto razdoblje 1965.
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vrata srušenim kamenjem, a onda noću svijećama stražarile 
naokolo. Zahvalju jući njim a, sačuvalo se sve ono što je 
vrijedno, što je stvoreno od osnutka samostana do o tprilike  
1600. god ine . . ."

Evo, pođim o na zvonik, u ćeliju  Vekenege —  poziva nas. 
Tu je stanovala. V id ite : na četiri kubična kapite la iznad kojih 
se nalaze p lin te  u obliku obrnute p iram ide uklesana su 
slova: R. C O -LLO -M A N -N VS (,,Rex C ollom onnus" -  „kra lj 
Kolom an") . , . Freske pokrivaju sve četiri stijene ćelije  i d je lo  
su majstora -  um jetnika. Ovo je b ila  raskošna će lija  za 
ona doba . . .  U takvoj in tim noj prostoriji opatice Vekenege 
stalno je u njenu duhovnom i samostanskom životu b ilo  p ri
sutno kraljevsko im e . . .  O  tome sve do danas postoji i 
samostanska legenda, koja kaže da je Vekenega, kao udovi
ca poslije smrti muža Dobroslava, pašla za kralja Kaloma- 
na . . . Penjemo se na zvonik još više. Prozori su uski, sa 
zidova otpa la  žbuka, odvaljen poneki kamen. O da tle  g le da 
mo ćelije  drugih  opatica, srušene, a li sa željeznim šipka- 
ma na p ro z o r im a ... I misao lu ta : sa šarenih i golišavih 
turista koji ovamo navraćaju -  u vrijeme prije  9 stoljeća, 
u vrijeme kad su opatice sa svijećama noću dolazile  u 
ruševinu da čuvaju svoju h istoriju  . . .  U onu noć kad su 
ta lijanski vojn ici stali pred samostanska vrata s bajunetam a 
na karabinam a i p rije tili da im se iznese „Sve što u samo
stanu im a!" a na js ta rija  opatica s vrata odgovorila ; „G ospo
do, samo preko mene mrtve!"

Prolaze pored nas neki Englezi i slušaju starog tumača. 
A nama je  misao u O xfordu, gdje  se sada nalazi „Horae 
m onasticae" —  opatice  Čike s ukrašenim početnim slovima 
i rajskom pticom (?), gd je  se nalazi „Evangeliarium  Vekene- 
gae". rukopis nastao c. 1096. a li opet s dugovratom  i 
dugorepom  elegantno ukrašenom pticom i drugim  crteži
ma . . . Ide misao. Pogled zaustavljamo na epita fu  opatice 
Vekenege u kapitu lu  samostana, danas razrušenoj oda ji s 
nizom ukrašenog kamenja i ploča skupljenih na gomile, 
uspoređujem o dvije fo to g ra fije : onu predratnu i onu poslije 
rušenja, pa se p itam o: Koliko li je  nepoznatih majstora 
um jetnika još više postalo nepoznato? Koliko h istorija  mora 
poći iznova, da spašava ono kulturno b lago koje je  nem ilice 
uništeno za vrijeme rata?

O dlazim o, a li pod dojmom utisaka još uvijek mislimo 
na majku Čiku i kćerku Vekenegu, na onaj dan kad je 
Čika došla na kraljevski dvor u Šibenik da za samostan 
Sv. M arije  zatraži izuzetni p riv ileg ij os lobađanja  od svih 
kraljevskih podavanja, poreza i fiska ln ih  obaveza, je r je  ta j 
dan i te kako značajan za naš grad, za njegovih 9 stoljeća 
i život dug dvanaest i više dobrih  ljudskih pokoljenja.

J. Čelar i J. Grbelja

A L T M / N ' / S ’ *  E . G  l ' f ' M E . '

naj vratima ova.i natpis: RECTE FACIENDO NE.MINE.M TI.MEAS (»Ako 
činiš dobre, ničega se ne trebaš boiati«).

U Ulici Pavle-Pap Šilje mažemo pročitat' ovu rečen’cu: DOMIN'JS 
REGITE ME (»Gospodine, upravljaj sa mnem«) Nad portalom zarade u 
kojoj je djelovala prva hrvatska cpčina iz 1873. godine i u koj:j su 
danas prestorije RKUD »Kola« — nalazi se ovaj kratki natpis: MORIIVRO 
S.ATIS. što bi /nači'o: smrtitku dovoljno. To podsječa na kakav nad
grobni epitaf. J. Č.

se;

■ U A ll  ' i .e a  .i-

I DRUGA STRANA 
N E Z A P O S L E N O S T I

godine — 428. Na području dr
niške komune broj korisnika 
porastao je u prvih šest mjese
ci ove godine u odnosu na isto 
razdoblje prošle godine za 54 
posto. S tim u vezi iznijet ćemo 
konkretne podatke za područje 
komune Šibenik. Za prvih de
vet mjeseci prošle godine na i-

mc ostvarivanja prava zdrav
stvene zaštite nezaposlenih oso
ba »oleklo« je 2 milijuna i .560 
tisuća dinara, a do početka li
stopada ove godine 5 milijuna 
i \ l i  tisuće dinara.
Izdtici za novčanu naknadu na 

području šibenske komune za 
prvih devet mjeseci prošle go
dine i/.nc.sili su 10 milijuna i 
43,2 tisuće dinara. Međutim, ti 
su se izdaci u istom razdoblju 
o\e godine popeli na 26 miliju
na i 131 tisuću dinara. Do pove
ćanja izdataka došlo je naročito 
u kolovozu i rujnu ove godine, 
i to Lisljed otpuštanja većeg 
broja radnika u građevinskim 
radnim organizacijama — »Iz
gradnji« i ».Asfaltu«. Interesant
no je zabilježiti da je Zavod za

zapošljavanje za mjesec rujan 
ove godine izdao na ime novča
nih naknada 4 milijuna i 769 ti
suća dinara, dok je za ta prava 
putem doprinosa. dobio svega 
3 milijuna i 590 tisuća dinara.

Ti podaci najrječitije govore 
da je situaciju u pogledu zapoš
ljavanja na našem području 
zbilja teška. S obzirom na či
njenicu da su umanjene moguć
nosti zapošljavanja na podru
čju komune, u posljednje se vri
jeme osjeća sve veći pritisak 
radnika za odlazak na rad u i- 
nozemstvo. Dok je prošle godi
ne — u toku čitavih dvanaest 
mjeseci — takav zahtjev pod.ii- 
jclo osamdesetak osoba, ove je 
godine samo u devet mjeseci 
primljeno 690 Zćihtjeva. D. B.



Druga savezna nagometna liga

Šibenik 2
Lokomotiva 0

stad ion  »Rade Končara«. Vri
jem e oblačno sa dosta jakim  
jugom . Gledaiaca oko 500. Stri- 
Jeici: Bakmaz u 75. i Marinid u 
83. m inuti. Sudac: V ukasović iz 
Splita.

»Šibenik«: SIrkovIć, Marenci, 
Grglć, Mikulandra, Žepina, Sto- 
šič, Žlvković (B akm az), Rcilč, 
Stanišić, Orošnjak, Marinič.

»Lokomotiva«: Radočaj, Star- 
man, Šumar, Tufegčić, Sobočan, 
Mllanović, Tonković (Kamenič- 
kl), Petrunić. Zuban. Rod, Re
mete.

Trinaesto kolo nogometnog 
prvenstva Druge savezne nogo
metne lige donijelo je nekoliko 
interesantnih rezultata. Vodeće 
ekipe »Čelik«, »Borovo« i »Lo
komotiva, doživjele su poraze. 
Tako je borba za čelo tablice 
još interesantnija. »Čelik« je i 
dalje zadržao prvo mjesto (je
dan bod više od »Borova«), dok 
Se »Šibenik« pobjedom nad »Lo
komotivom« izravnao s njom u 
bodovima.

Na začelju tablice došlo je do 
promjene. »Split« je kao gost 
pobijedio »Varteks« i tako je 
preliposljcdnje mjesto prepustio 
njemu.

U nedjelju se igra četrnaesto 
kolo. »Šibenik« igra u Sisku 
protiv »Segeste«, dok »Čelik« i 
ove nedjelje gostuje, i to na

dosta »vrućem« terenu u Kras
nici. »Borovo« i Lokomotiva i- 
graju na svojim terenima protiv 
»Slovana«, odnosno »Slobode«.

Prema onome što smo vidje
li na utakmici »Šibenik« — »Lo 
koinotiva« domaći zu zasluženo 
pobjedili goste iz Zagreba, a da 
su navalni igrači igrali malo 
bolje, rezultat je mogao biti i 
veći. U timu »Šibenika« se dosta 
osjećao nedostatak srednjeg po
magača Miljevića. Gosti su se 
predstavili kao dobra ekipa.

Unatoč lome što su u prvom 
dijelu igrali uz vjetar, domaći 
su imali više prilika za gol.

Drugi dio utakmice protekac 
je u znaku opsade gola Radoča- 
ja. Međutim, u 60. minuti Ma
renci je krajnjim naporom 
spasio vrata Šibenika, izbacivši 
loptu u polje. 15. minuta ka
snije domaći su došli u vodstvo. 
Marinić je s lijevog krila loptu 
nabacio pred vrata gostiju. Ona 
je prešla nekoliko igrača i doš
la do slobodnog Bakmaza, ko 
jem nije bilo teško da s nekoli
ko metara pogodi mrežu. Mari
nić je u 83. minuli iskoristio ne
smotrenost Sobočana i postigao 
drugi zgoditak.

Najbolji pojedinci ovog derbi
ja bili su Marcnci, Stošić, Relić, 
Slarmar, Šumar i Rot.

Vukasović je sudio sa dosta 
grešaka.

Razgovor pred nedjeljnu utakmicu „Se:esta“ >„šibenik“

P R O T I V N I K
N E P O Z N A T

Nogometaši »Šibenika« u ne
djelju gostuju u Sisku, gdje se 
u okviru 14. kola nogometnog 
prvenstva Jugoslavije sastaju s 
domaćom »Segestom«, koja je

■ . m

Damir Marenci

prošle nedjelje zabilježila viso
ku pobjedu od 6:2 u Ljubljani 
nad »Slovanom«.

Pred ovaj vrlo važni susret 
razgovarali smo s jednim od 
najboljih igrača na prošlo ne

djeljnoj utakmici protiv »Loko 
motive«, braničem Damirom 
Marenci jem.

Damire, kako će biti u Sisku?
— Meni je ta ekipa nepozna

ta. Ali, prema onome što su po
kazali kroz 13 proteklih kola, to 
je dosta dobra ekipa, a naro
čito kad se igra u Sisku.

Moramo se .svi založiti, jer ta
da ne bi bilo iznenađenje kad 
bismo u Šibenik donijeli oba 
boda.

H oće li m oći nastupiti Milje 
vić?

— Prema onome što je poka
zao na posljednjem treningu, 
postoji vjerojatnost da će i on 
nastupili.

Dakle, Tedlingu su svi igrači 
na raspolaganju i sigurno je da 
će nastupiti ista momčad koja 
je ove jeseni igrala, a to je: 
Sirković, Marenci, Grgić, Žepi
na Miljević, Stošić, Bakmaz, 
Relić, Stanišić, Orošnjak i Ma
rinić. U obzir još dolaze: Živko 
vić. Mikulandra, Friganović i 
Višič.

M ožete li nam  reći koje. će 
m jesto na kraju jesenskog dije
la prvenstva zauzeti »Šibenik«.

— Još je o tome rano govo 
rili. Koje ćemo mjesto osvojiti, 
zavisit će i od nedjeljnog isho
da u Sisku. Mi smo planirali da 
bi.mio mogli osvojiti treće, 
eventualno drugo mjesto! (DK)

S t o ln i  t e n is

u Slavonskoj Požegi je u su
botu i nedjelju održan VII kup 
Republike, na kojem je učest
vovalo 18 muških i 16 ženskih 
reprezentacija. Najbrojniji su 
bili Zagrebčani, koji su imali i 
najvdšc uspjeha. Naime, četiri 
općinske reprezentacije iz Za
greba osvojile .su i 4 prva mje
sta. Najbolje reprezentacije iz 
unutrašnjosti bile su reprezen
tacije Bosanskog Broda i Šibe
nika, koje su osvojili peto, od
nosno šesto mjesto. Prvo mje
sto pripalo je reprezentaciji op
čine Centar iz Zagreba, i to u 
obe konkurencije.

ŠIB E N IK  — CAKOVAC 3:2

Prvi nastup na kupu donio je 
stolnotenisačima Šibenika i pr
vu pobjedu. Evo kako su pro
tekle partije: Vulelić — I. No- 
dal 2:1, Toholj — S. Novak 2:0. 
Jakšić — S. Novak 1:2, Toholj
— I. Novak 2:0, Jakšić — Sol
dat 2:1, Toholj — S. Novak 2:0,

ŠIB E N IK  — OSIJEK 5:2

Ovaj je susret bio jedan od 
najboljih na kupu. Naime, igra
či Šibenika su igrali odlično i 
dosta dobra ekipa iz Osijeka 
nije se mogla suprotstaviti ra
zigranom protivniku, iako je na 
dosadašnjim takmičenjima bila 
jedna od favorita. Rezultati po 
partijama: Vuletić — Gregorić 
2:1, Jakšić — Grudić 1:2, Toholj
— Kaona 2:0, Vuletić — Grudić 
0:2, Toholj — Gregorić 2:0, Jak
šić — Katona 2:1 i Toholj — 
Grudić 2:0.
ŠIB E N IK  ^  MEDVEŠCAK 1:5
Susret između Šibenika i Med- 

vešćaka rješavao je pitanja pr
vog mjesta u I grupi. Jedinu 
pobjedu za Šibenik izvojevao je

Pionirsko prvenstvo 
Hrvatske

u Šibeniku će se 4. i 5. prosinca 
održati ovogodišnje pionirsko 
prvenstvo Hrvatske u stolnom 
tenisu. Očekuje se da će na o- 
vom prvenstvu nastupiti naj
bolji pioniri i pionirke iz svih 
klubova iz cijele Republike. O- 
vu značajnu organizaciju Stol
noteniski savez Hrvatske je 
povjerio STK »Šibenik«, kojemu 
je ovo prva značajnija priredba 
u toku svoga ponovnog djelova
nja. Prvenstvo će se održati u 
prostorijama »Partizana«. (DK)

Sedmi kup Republike

Reprezentacija 
Š i b e n i k a  š e s t a

Toholj nad Eskelićem. Vuletić 
— Babić 0:2, Toholj — Eskelić 
2:1, Jakšić — Rot 0:2, Toholj — 
Babić 1:2, Vuletić — Rot 0:2, 
.lakšič — Eskelić 0:2.

Crnković 2:0 i Toholj 
2 :0 .

Burcar

ŠIBENIK VIROVITICA 5:0

Ekipa iz Virovitice došla je 
na ovo takmičenje dosta ne
spremna i nije čudo što je na 
kraju prvenstva zauzela po.s- 
Ijcdnje mjesto. Rezultati po 
partijama: Vuletić — Burcar 
2:0, Jakšić — Crnković 2:1, To
holj — Zorić 2:0, Vuletić —

ŠIB E N IK  — VARAŽDIN 5:3

Ovaj je susret održan u fi
nalnim borbama. Šibenčani su 
opet zaigrali onako kako su i- 
grali u prvim kolima — odlič
no. I već nakon četiri partije 
vidjelo se da će Varaždinci pre
trpjeti poraz. Evo kako je prote
kao taj susret: Vuletić - Balajh 
2:0, Toholj — Safhanzer 0:2, 
Jakšić — Maličić 2:1, Toholj — 
Belajh 2:0, Vuletić — Matičić

0:2, Jakšić — Safhanzer 1:2, 
Toholj — Matičić 2:1 i Jakšić — 
Belajh 2:0.
ŠIBENIK — BOSANSKI BROD 

1:5
Zbog kratkoće vremena, ovaj 

je susret igran na brzinu i 
Brođani su sasvim zasluženo 
osvojili peto mjesto. Evo rezul
tata: Vuletić — Dervišević 1:2, 
Jakšić — Ahmetović 1:2, Toholj 
— Lemirović 2:0, Vuletić — Ah
metović 1:2, Toholj — Derviše
vić 0:2 i Jakšić — Demirović 
0:2.

Iz kancelarije suca za prekršaje

Tko gfriješi, taj i plaća
Svađe veoma često dobivaju 

epilog kod .suca za prekršaje. 
Takav je imala i svađa kojoj su 
vinovnici Petar Slavica ' i niegovi 
sinovi Mate i Petar iz Bilica. 
Oni ,su se zbog međaša nosva- 
đali sa svojim rođakom Josom 
Slavicom. Ta svađa nije, među
tim, završila na riječima, jer je 
u njoj pretučen Joso Slavica. 
Poslije prijave i ispitivanja su
dac za prekršaje Skupštine op
čine Šibenik kaznio je Petra. 
Antu i Matu sa no 10.000 dinara.

Prošlih je dana Desimir- Si
ni ič upravljao motorkotačem 
bez vozačke dozvole. Vozeći, na
išao je na jednu oštru krivinu, 
koju usljed velike brzine nije 
mogao savladali, te je udario u 
slabio i znatno oštetio motor
kotač kojeg je tek nedavno na
bavio. Desimir je zbog toga 
saobraćajnog prijestupa odgo
varao pred sucehn za prekršaje, 
koji ga je kaznio sa 7.000 dinara

RUKOMET

Pobjeda „Galebaa

u  nedjelju je odigrano deseto 
kolo prvenstva Dalmatinske re
gije. šibenski »Galeb«, koji je 
bio donio odluku da se više ne
će takmičiti u regiji, ponovo je 
odlučio da se takmiči i u ne
djelju je u goste primio »Ose- 
javu« iz Makarske. Drugi šiben
ski predstavnik »Metalac« je 
slobodan.

Poslije desetog kola na čelu 
tablice nalazi se »Split« sa 19 
bodova. »Galeb« je na četvrtom, 
a »Metalac« na 9 mjestu. Utak
mica »Galeb« — »Jugovinil«, 
koja se trebala igrati u 9. kolu, 
registrirana je sa 5:0 u korist 
»Jugovinila«. Međutim, uprava 
»Galeba« je na registraciju sla
vila prigovor i vjerojatno će se 
ta utakmica igrati naknadno.

GALEB — OSEJAVA 
20:14 (10:4)

Igralište »Metalca« u Crnici. 
Gledalaca oko 100. Sudac: Fra- 
netović iz Splita.

Poslije suspenzije igrališta 
pred III osnovnom školom, ovo 
je prva utakmica na ovom igra
lištu »Metalca« u Crnici. To i- 
grališle je nedavno napravlje
no, a ovih se dana dovršavaju 
betonske tribine.

U prvom dijelu domaći su i- 
grali dosta dobro, dok su u na
stavku znatno popustili. Sudija 
Franetović je u nekoliko navra
ta sudio slabo. Najbolji poje
dinci u ekipi »Galeba« bili su 
Milin, Kujović i Mrsić u prvom 
dijelu.

»Galeb« je igrao u sastavu: 
Mrsić, Mandić 2, Kuović 4, Mi- 
lin 4, Mileta 1, Marlović 1, Bujaš 
8, Ernjak, Caso i Celata.

U nedjelju se u Šibeniku i- 
gra dupli program. »Metalac« 
u 10 sati igra sa svojim imenja
kom iz Zadra, dok »Galeb« u 11 
sati igra sa »Elektrom« iz Za-

Jovo Lalić je zaposlen u »Au- 
totransportu« kao kontrolor. 
Zna se što je njegov posao. Ne
davno se, međutim, Lalić, vrše
ći svoju dužnost, potukao s rad
nikom Franom Maretićem, koji 
se s posla vraćao kući u Vaća- 
ne. U toj tuči Frane je zadobio 
nekoliko lakših tjelesnih ozlje
da. Zbog toga svog prijestupa 
lovo Lalić je »posjetio« kance
lariju, .suca za prekršaje, koji 
ga je nakon »razgovora« kaznio 
sa 3.000 dinara.

Slavko Škovrnj posjeduje 
vlastiti automobil. On ga, na
ravno, i koristi. Prošlih je da
na. međutim, »francuskom ce
stom« vozio automobil prebrzo 
i na jednom se zavoju nije mo
gao zaustaviti te se prevrnuo. 
Srećom, Slavko nije zadobio 
ozljede. Zbog prijestupa, kaž
njen je sa 6.000 dinara.

* *  *

Ante Mrša pk. Ante iz Zatona o- 
vih je dana kod rta Triske obav
ljao ribolov mrežom migavicom 
s manjim promjerom oka od 
dozvoljenog u zabranjeno vri. 
jeine i na zabranjenom mjestu. 
Taj prekršaj nije ostao nezapa
žen. Ante je prijavljen sucu za 
prekršaje, koji ga je kaznio sa 
10.000 dinara.

1 nadalje sucu za prekršaje 
stiže velik broj prijava zbog ne-

poštivćuaja saobraćajnih propi
sa. Jedan od prijestupnika je i 
Zvonko Iljadica, koji je uprav
ljao motorkotačem bez dozvole. 
Sudac za prekršaje nije bio 
sentimentalan i izrekao mu je 
kaznu od 7000 dinara.

Šibenski taksi-šoferi povisili 
su nedavno tarife svojih uslu
ga. To su, međutim, uradiii be
spravno — bez odobrenja nad
ležnog općinskog organa. Zbog 
toga ih je sudac za prekršaje 
kaznio svakog sa po 20.000 di
nara.

Ante Turčinov iz Murtera 
»posjetio« je ovih dana kancela
riju za prekršaje. Bio je pozvan 
zbog nedazvoljenog ribarenja. 
Sudac ga je kaznio sa 15.(!)00 di-

Suci za pretkršaje Skupštine 
općine Šibenik mjesečno riješe 
i više od 350 slučajeva. To je, 
nema sumnje, naporan posao. 
Na vrhu ljestvice prijestupa 
nalaze se prekršaji u saobraća
ju i povrede javnog mira i reda. 
Interesantno je zabilježiti da su 
i saobraćajni milicioneri ovla
šteni da kažnjavaju prijestup
nike u saobraćaju, i to novča
nim kaznama na licu mjesta.

(OR)

„ELEKTRA" -  ŠIBENIK

T R A Ž I
jednog radnika pripravnika 
UVJET: KV auto-mehaničar 
Osobni dohodak po Pravilniku o raspodjeli 
osobnih dohodaka pogona.
Rok natječaja -  8 dana od dana objavljivanja 
Molbe za prijem dostaviti na gornju adresu.

OD SRIJEDE 
DO SRIJEDE

KINEMATOGRAFI
»TESLA«: premijera francuskog 

filma — LIJEPI ŽIVOT — 
(28. XI)
Američki film — FESTIVAL 
CHARLIE CHAPLINA — (29. 
do 30. XI)
Domači film — HANKA — 
(1—3. XII)
Premijera sovjetskog filma — 
— UKROTITEUICA TIGRO 
VA — (4—5. XII)
Domaći film — NA MJESTO, 
GRAĐANINE POKORNI — 
(6—8. XII)

»ŠIBENIK«: premijera španjol

skog filma — PJEVAČ LUTA
LICA — (28—30. XI)
Premijera/ američkog filma 
— BUNTOVNIK BEZ RAZLO
GA — (1—6. XII)

»20, APRILA«: premijera ameri
čkog filma — FEDRA — (28. 
XI)
Premijera američkog filma — 
ZATOČENIK IZ ALKAt RA
ŽA — (29—30, XI)
Premijera američkog filma — 
UBITI PTICU RUGALICU — 
(1—5. XII)
■Američki film — FANI — 
(6—7. XII)

DEŽURNA LJEKARNA
DO 3. X II — Varoš — Ulica 

bratstva i jedinstva.
Od 4. do  10. X II — Centralna — 

Ulica Borisa Kidriča.

ROĐENI
Jurica, Branka i Nevenke Bo- 

ban; Ante, Anlin i Stane Sladić; 
Joso, Ante i Božice Dunat; Kar- 
men, Milivoja i Ivanke Zanino- 
vić; Nada, Marka i Milke Fak- 
čević; Paško, Marinka i Nedjelj- 
ke Konjevoda; Zdravka, Marija
na i Zorke Knežević; Muhamed, 
Muslafe i Rahmane Vojić; Ale- 
na, Bogumila i šime Perkov; 
Radomir, Krste i Ljubice Šku- 
gor; Davor, Srećka i Ljeposave 
Cikotić; Svetinka, Jauka i Bo
žice Jurić; Renato, Jose i Mari
je Bolanča; Antonija, Mile i 
Mire Pralija; Eleonora, Ante i 
Vinkc Bilić; Milovan, Boška i 
Zorke Knežević; Davorka, Davo- 
ra i -Milke Miletić; Žarko, Sveli- 
na i Ane Vrcić i Marina, Stipe i 
Eve Acalin.

VJENČANI

Vinko Dulčić i Ljubica Bara- 
nović; Vlade Zorić i Ana Šku- 
gor; Mirko Gulin i Šonja Zajc; 
Tomislav Krnić i Bojana Re- 
Ijan; Marijan Burazer i Goro- 
stanka Aras; Ivo Radovčić i 
Vlasta Vukšić; Tome Skroza i 
Karmela Grubelić; Josip Đa- 
ković i Marija Đaković; Mirko 
Slavica i Tona Bralić i Frane 
Gović i Božica Dubravica.

UMRLI

Šime Cavčić, 35 godina; Šime 
Ljubić, star 66 godina; Palma 
Plepel, stara 59 godina; Gorda- 
na Novković, 27 dana; Ivka 
Perica, 28 godina; Sandro Mra- 
ović, 4 sata i Andrija Frigano
vić, star 64 godine.

SAOBRAĆAJNE VEZE

BRODOVI

Za Rijeku nedjeljom u 21.30 
sati.

Za Split nedjeljom u 3.30 sati.

VLAKOVI

Za Zagreb u 9.55, 19.15 (preko 
Like) i 22.35 sati (preko Bi
haća).

Za Beograd u 19.15 sati.
Za Split u 3.03, 6.56 i 14.40 sati.

AUTOBUSI

Za Zagreb u 19 i 20 sati.
Za Rijeku u 4, 8.45, 9.15, 10.50, 

11.45, 13, 14.35, 16.35, 19, 21.35, 
22.30 i 23 35 sati.

Za Dubrovnik u 5.30, 8.30, 10, 
11, 12 i 23.15 sati.

Izdaje i štampa: Novinsko- 
izdavačko poduzeće »Štampa« 

Šibenik
Direktor: MIRKO KNEŽEVIĆ
List uređuje redakcijski kole
gij - Glavni i odgovorni ured
nik — JOSIP GRBEUA — 
Uredništvo: Šibenik — Ulica 
Petra Grubišića 3 — Telefon 
uredništva 25-62 — Rukopisi 
se ne vraćaju.
— Mjesečna pretplata za SFRJ 
200 dinara, za inozemstvo 
400 dinara — Tekući račun: 
pComunaInz. banka Šibenik 
435-11-1-8 — Telefon štampari 
je 22.28 1 29-53.


